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Кошт — свабодны.
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Валерий 
КАРБАЛЕВИЧ

Прачытай сам і перадай другому.

ЗВАРОТ РЭДАКЦЫІ

ПАМЯЦЬ

Мария КОЛЕСНИКОВА:

«Мне надели на голову мешок…»
Утром 10 сентября адвокат Марии Колесниковой Людмила Казак передала в Следственный комитет 

заявление на имя председателя СК Ивана Носкевича о возбуждении уголовного дела.

Васіль Быкаў у бронзе

Протесты в Беларуси никогда 
не были нацелены против России

Операция «Колесникова 
  и другие» провалена…

СКАНДАЛ

На днях цивилизованный мир 
вздрогнул еще от одного сообще-
ния из Беларуси: пропала член 
президиума Координационного 
совета, активистка штаба Виктора 
Бабарико Мария Колесникова, а 
также пресс-секретарь КС Антон 

Родненков и исполнительный 
секретарь КС Иван Кравцов. 
Долгое время об их судьбе ниче-
го не было известно, строились 
самые разные догадки.

Знаем, многие из наших чита-
телей, к сожалению, не пользу-

ются интернетом, а потому мы 
публикуем подборку материа-
лов, проливающих свет на то, 
что произошло и происходит в 
стране с теми людьми, чьи име-
на на слуху у широкой обще-
ственности.

КАК БЫЛО…

                                       ЗАЯВЛЕНИЕ СВЕТЛАНЫ ТИХАНОВСКОЙ

Уважаемые граждане России!
Народы Беларуси и России всегда 

были соседями и близкими друзья-
ми. Я уверена, что останутся такими 
и впредь. К сожалению, российская 
пропаганда пытается максимально 
исказить происходящее в Беларуси. 
Я призываю вас не поддаваться вли-
янию этой лжи и знать истинную 
причину, почему белорусский народ 
требует ухода Лукашенко.

К выборам 2020 года Александр 
Лукашенко подошел без шансов на 
переизбрание, без реальной поддерж-
ки в результате многолетнего кризи-
са экономики, неготовности граж-
дан мириться с отсутствием базовых 
прав и свобод. Из-за этого Лукашенко 
выбрал единственную тактику, кото-
рую он знает: не допускать к выборам 
независимых кандидатов, бросать их 
в тюрьмы и выдворять из страны, а 
также отказываться от международ-

ных наблюдателей и препятствовать 
законному праву белорусских граж-
дан на наблюдение за выборами. Но, 
даже учитывая это, Лукашенко про-
играл и полностью сфальсифициро-
вал результаты. Установлены тысячи 
фактов нарушений. Есть случаи, когда 
на двух соседних участках результаты 
прямо противоположны: на одном – 90 
процентов за Тихановскую, на другом 
– 90 процентов за Лукашенко, – что 
противоречит здравому смыслу. Есть 
множество свидетельств давления на 
членов избирательных комиссий, кото-
рых принуждали переписывать про-
токолы.

Легитимность Лукашенко не при-
знана большинством стран, а главное 
– ее не признают и никогда не при-
знают сами белорусы, которые выш-
ли на улицы сразу после выборов и 
до сих пор продолжают выходить по 
всей стране. Лукашенко удерживает 

власть лишь благодаря невероятному 
по жестокости и масштабу подавле-
нию протестующих. Нелегитимный 
президент отдал приказ стрелять в 
безоружных граждан, забрасывать 
их гранатами, использовать газ и 
водометы. Более десяти тысяч чело-
век были арестованы. Семь погибли. 
Сотни были истерзаны и подверглись 
насилию. Это не могло случиться без 
прямого приказа власти.

Аресты, которые начались в 
Беларуси за несколько месяцев до 
выборов, продолжаются каждый 
день. Одним из первых был аресто-
ван мой муж, Сергей Тихановский. 
Более трех месяцев Сергей незакон-
но удерживается в тюрьме. Вместе 
с ним Виктор Бабарико, Николай 
Статкевич, Павел Северинец, другие 
политики, блогеры и многие простые 
граждане Республики Беларусь.

Но попытка обезглавить протест 

бывшему президенту не помогает. 
Каждый день белорусы участвуют в 
демонстрациях, забастовках. Самые 
массовые марши собирают сотни 
тысяч человек по всей стране. У бело-
русского народа три предельно про-
стых требования: уход Лукашенко и 
новые, честные, прозрачные выборы 
с участием всех кандидатов, осво-
бождение всех политзаключенных и 
расследование преступлений, совер-
шенных властями против белорус-
ского народа.

Ни на каком этапе это не была 
борьба против России и уверена, не 
станет таковой. Пожалуйста, не верь-
те пропагандистским СМИ и полити-
кам, утверждающим обратное. Очень 
важно не испортить отношения 
между нашими народами. Белорусы 
настроены на максимально друже-
ственное отношение со всеми сосе-
дями, при, конечно же, сохранении 

суверенитета собственной страны. 
Мы, белорусы, очень признательны 
россиянам, которые поддерживают 
борьбу белорусского народа за свобо-
ду. Мы не забудем ни один из жестов 
или акций солидарности. Спасибо 
вам за это!

Российские независимые журна-
листы и блогеры! Отдельно благо-
дарю вас за внимание к происходя-
щему в нашей стране, за готовность 
объективно и честно освещать 
события в Беларуси. Эта правда 
помогает снижать эффект государ-
ственной пропаганды, помогает нам 
сохранять дружеские отношения, 
мешает попыткам настроить наши 
народы друг против друга. Давайте 
не позволим пропаганде отравить 
взаимоотношения между друже-
ственными народами, а нечестным 
политикам – ударить по интере-
сам как Беларуси, так и России. 
Поддержите белорусский народ!

ОТ РЕДАКЦИИ. Сегодня 
Светлана Тихановская принимает 
поздравления по случаю дня рож-
дения. «Народная Воля» желает ей 
скорейшего возвращения в Беларусь!

В заявлении Мария 
Колесникова подробно изло-
жила хронологию событий 
7 и 8 сентября и всё, что с 
ней происходило в этот про-
межуток времени: похищение 
неизвестными людьми, пси-
хологическое давление, угро-
зы лишения жизни, попытка 
силой выдворить за пределы 
Беларуси.

7 сентября после задер-
жания возле Национального 
художественного музея Марию 
доставили в ГУБОПиК, где она 
провела почти полдня. Затем 
привезли в КГБ, где до позд-
него вечера от нее требовали 
согласиться добровольно поки-
нуть Республику Беларусь. 
После того как она отказалась, 
ее насильно вывезли на бело-
русско-украинскую границу.

9 сентября Людмила Казак 
сказала, что никаких докумен-
тов о задержании у Марии 
Колесниковой на руках нет. Ей 

вручили только постановле-
ние об избрании меры пресе-
чения в виде заключения под 
стражу, санкционированное 
Генпрокуратурой 8 сентября, в 
котором не указано, кем, ког-
да, где она была задержана. В 
связи с чем не ясно, с какого 
времени исчислять 10-днев-
ный срок, установленный для 
предъявления обвинения в 
отношении подозреваемого, 
заключенного под стражу.

Мария Колесникова расце-
нивает события последних дней 
как похищение – серьезное уго-
ловное преступление – и вместе 
с адвокатом намерена состав-
лять обращения, чтобы были 
установлены все виновные в ее 
похищении и насильственном 
вывозе на границу.

В заявлении на имя 
Носкевича Мария Колесникова 
указывает конкретные имена и 
должности людей, которые ока-
зывали на нее психологическое 

давление в ГУБОПиК и КГБ. 
Она требует возбудить уголов-
ное дело в отношении сотруд-
ников КГБ РБ, ГУБОПиК 
РБ по признакам престу-
плений, предусмотренных 
стст.182, 183, 186 Уголовного 
Кодекса Республики Беларусь. 
Колесникова отмечает, что 
может опознать всех, кто пере-
числен в заявлении, и готова 
дать подробные показания.

«Народная Воля» приводит 
фрагменты заявления:

«Указанными лицами в 
отношении меня высказыва-
лись угрозы лишить меня жиз-
ни, которые воспринимались 
мною реально. В частности, 
заявлялось, что в случае, если 
я добровольно не покину тер-
риторию Республики Беларусь, 
меня все равно вывезут: живой 
или по частям. Высказывались 
и угрозы лишить меня свободы 
на срок до 25 лет, устроить 
мне проблемы в местах содер-

жания под стражей, в местах 
лишения свободы, что я также 
воспринимала реально. Ввиду 
того, что требуемого согла-
сия от меня получено не было, 
меня водворяли в камеру, где я 
содержалась около часа.

Указанные лица высказы-
вали в мой адрес угрозы моей 
жизни и здоровью, которые 
воспринимались мною реально.

Во время моего незаконного 
удержания в ГУБОПиК, КГБ РБ, 
используя любую возможность, 
я заявляла проходившим мимо 
сотрудникам о том, что меня 
похитили, требовала сооб-
щить о месте своего нахожде-
ния адвокату и отцу.

После того как сотрудники 
КГБ РБ осознали, что добро-
вольно из Беларуси я не уеду, мне 
надели на голову мешок, затол-
кали в микроавтобус и вывезли 
на белорусско-украинскую гра-
ницу (п.п.Александровка), где с 
применением силы, против моей 

воли пытались выдворить меня 
из Республики Беларусь.

После того как я порва-
ла свой паспорт, исключив 
таким образом въезд на тер-
риторию Украины, меня сно-
ва посадили в микроавтобус и 
доставили в Мозырский погра-
ничный отряд, где я находи-
лась до вечера 08.09.2020.

Таким образом, перечис-
ленными выше должностны-
ми лицами ГУБОПиК и КГБ 
Республики Беларусь в отноше-
нии меня совершен ряд уголовно 
наказуемых деяний, а именно: 
похищение человека (ст.182 УК 
РБ), незаконное лишение свобо-
ды (ст.183 УК РБ), угрозы убий-
ством (ст.186 УК РБ).

На основании изложенного 
в соответствии со стст.166–
168, 171, 175 УПК Республики 
Беларусь, требую:

– возбудить уголовное дело 
в отношении сотрудников 
КГБ РБ, ГУБОПиК РБ по при-

знакам преступлений, предус-
мотренных стст.182, 183, 186 
Уголовного Кодекса Республики 
Беларусь.

По обстоятельствам 
совершенных в отношении 
меня преступлений готова 
дать подробные показания.

Об уголовной ответствен-
ности за заведомо ложный 
донос предупреждена».

По словам адвоката, Мария 
чувствует себя хорошо и бодро, 
несмотря на пережитый за 
последние двое суток стресс. 
В камере у нее шесть соседок. 
В СИЗО Марии оказывали 
помощь: у нее поднималось дав-
ление и беспокоит сердце. На 
теле есть ушибы, побаливают 
руки, так как ее силой заталки-
вали в машину и удерживали. 
Адвокат намерена обращаться 
к следователю с заявлением о 
проведении судебно-медицин-
ской экспертизы.
(Продолжение темы - на 2-й стр.)

«Народная Воля» – 
Ваша газета!

Так, шаноўныя сябры, «Народная Воля» ўжо не столькі 
наша, рэдакцыйнага калектыву, газета, колькі – Ваша. Сваімі 
фінансавымі сродкамі Вы дапамаглі нам аплаціць выдаткі, звяза-
ныя з друкаваннем апошніх нумароў газеты пад Масквой. Толькі 
разам мы зможам выдаваць «Народную Волю» і надалей. А таму 
нагадваем нашы банкаўскія рэквізіты для пералічэння грошай на 
падтрымку газеты, якая трапіла ў надзвычай складаную сітуацыю 
з-за таго, што ўлады заблакіравалі тыражаванне ў Беларусі, а так-
сама распаўсюджванне праз шапікі і паштовыя аддзяленні.

УНП 100961759
р/с BY08 PJCB 3012 0065 3510 0000 0933
в «Приорбанке» ОАО, ЦБУ 113
BIC: PJCBBY2X
Адрес банка: 220030 г.Мінск, вул.Камсамольская, 13.
Таксама можна грошы пералічыць праз АРІП. Для гэтага трэба 

зайсці ў сістэму, выбраць «СМІ», потым літару «Н» – «Народная 
Воля» – «Добровольные взносы» – і зрабіць плацеж.

«Народную Волю» будзем выдаваць агульнымі намаганнямі.
Сёння, як ніколі, у Беларусі павінна гучаць СЛОВА ПРАЎДЫ, 

слова ў абарону правоў людзей, якія хочуць жыць у вольнай краіне, 
калі ўлады не будуць фальсіфікаваць вынікі галасавання падчас 
прэзідэнцкіх выбараў, калі вяршэнства закона стане нормай для ўсіх.

Рэдакцыя.

Гісторыя з мемарыяльнай дошкай 
Васілю Быкаву, якая доўжылася два 
гады, закончылася паспяхова – твор 
вядомага скульптара Ігара Засімовіча 
з’явіўся на доме №10 па вуліцы Танкавай 
у Мінску. Дошка выраблена з бронзы 
на народныя ахвяраванні, сабраныя па 
ініцыятыве грамадскага актывіста Глеба 
Лабадзенкі, і ўсталявана пры спрыянні 
дабрачыннага фонду Магдалены 
Радзівіл, якім кіруе Алесь Сапега. 
На дошцы – барэльеф Быкава, яго 
аўтограф і надпіс: «Народны пісьменнік 
Беларусі Васіль Быкаў жыў і ствараў у 
гэтым доме з 1978 г. па 2003 г.».

Выступаючы на адкрыцці дошкі, 

сын пісьменніка нагадаў выказванне 
бацькі: «Я не лiдар i не «сумленне нацыi», 
я просты, біты жыццё м беларус, якi мае 
толькi адну мэту – застацца сумленным». 
У наш няпросты час быкаўскія словы 
гучаць надзвычай актуальна, зрэшты, яго 
творчасць актуальнай была заўсёды.

Варта нагадаць, што за часы 
кіравання Лукашэнкі народны пісьменнік 
падвяргаўся пераследу і ўціску (напрыклад, 
прэзідэнцкая газета «Советская 
Белоруссия» называла яго «літаратурным 
паліцаем»), з-за чаго апошнія гады свайго 
жыцця Быкаў быў вымушаны жыць у 
Фінляндыі, Германіі і Чэхіі.

Антон ЗАгоРСкІ.

Шаг в сторону,
или Почему 

конституционная реформа 
не может разрешить 
политический кризис

Как видно из того, что происходит в стране, Александр 
Лукашенко основную ставку в борьбе за удержание власти 
делает на грубую силу. Закатать всех в асфальт – и все 
дела.

Между тем очень многие иностранные субъекты настой-
чиво подталкивают Лукашенко к переговорам, диалогу с 
обществом. И даже Россия считает, что разрешить белорус-
ский политический кризис только с помощью силы было бы 
неправильно. Дескать, кроме кнута обществу нужно пред-
ложить и пряник, показать морковку. И Владимир Путин, 
и глава МИД Сергей Лавров публично заявляют, что в 
Беларуси необходима конституционная реформа, которая и 
должна выполнить функцию такой морковки. Оставим пока 
в стороне тот факт, что разрешением белорусского кризиса 
пытаются управлять из Москвы.

Обратимся к самому содержанию этой идеи. Лукашенко 
в интервью российским СМИ заявил: «Если мы принимаем 
новую Конституцию, то надо прописать там выборы пре-
зидента. Но отдельно, и я к этому склонен, чтобы прове-
сти досрочные президентские выборы. Я это не исключаю. 
Я впервые вам об этом говорю. По срокам я не говорю».

А вот в плане, подготовленном официальным Минском 
для ОБСЕ и России, срок указан: 2022 год. Обещаются: 
сокращение полномочий президента, «формат националь-
ного диалога», «либерализация политической системы», 
изменение партийной системы с повышением роли пар-
тий, изменения в избирательном законодательстве. Новая 
Конституция должна быть принята на референдуме.

Но, во-первых, содержание белорусского политического 
кризиса совсем другое. Главный его вопрос – это нелегитим-
ность президентских выборов, статуса Лукашенко и всего 
правящего режима. Именно по этой причине десятки и 
сотни тысяч людей выходят на акции протеста. А конститу-
ционная реформа никак не позволяет его разрешить. Тема 
новой Конституции – это вообще шаг в сторону, это попытка 
переключить внимание общества на совсем другой вопрос, 
подменить общенациональную повестку дня.

Во-вторых, обещания Лукашенко очень неопределен-
ные и слишком затянутые во времени. Обратите внима-
ние, как он их формулирует в указанном выше интер-
вью российским СМИ. Насчет досрочных президентских 
выборов – «я это не исключаю». То есть он ничего не обе-
щает, а всего лишь не исключает такой вариант. И вторая 
важная реплика: «по срокам я не говорю».

Таким образом, этот график так называемой «консти-
туционной реформы» не только не принят в виде какого-
то законодательного акта, но Лукашенко не дает даже 
твердых обещаний. И если ему удастся подавить проте-
сты, укрепить свою власть с помощью России, то вполне 
возможно, что он открутится от своих неопределенных 
обещаний. Кстати, Конституцию действительно можно 
принять в 2022 году. Но вступит она в силу только с 2025 
года. То есть к следующим президентским выборам. Так в 
чем здесь уступка протестующему народу?

Далее. А кто будет писать, обсуждать, принимать эту 
Конституцию? Сам Лукашенко и другие официальные лица 
категорически заявили, что никаких переговоров с оппо-
зицией на эту тему они вести не будут. А с кем он будет ее 
обсуждать? Лукашенко так ответил на этот вопрос в том же 
интервью: «У нас есть ветеранские организации, профсоюз-
ные организации разного толка, есть женские организации 
и даже партии. У нас есть молодежные организации». А еще 
вспомнил про Всебелорусское народное собрание. Таким 
образом, Конституцию будут обсуждать с ФПБ, БРСМ и 
другими бутафорскими структурами.

Иначе говоря, сам Лукашенко создаст новый Основной 
закон для самого себя. Он может там прописать комбина-
цию по казахстанскому варианту. Напомню, что Нурсултан 
Назарбаев ограничил полномочия президента, но создал 
новый пост главы Совета безопасности, перетянул туда пре-
зидентские полномочия и возглавил его.

Так в чем здесь компромисс с обществом? Где тут мор-
ковка?

И в-третьих, в рамках режима Лукашенко свободных 
выборов в Беларуси быть не может. Если новые прези-
дентские выборы он будет проводить вместе с Лидией 
Ермошиной, то мы получим тот же результат в 80% за него 
или назначенного им преемника. В чем смысл наступать 
на те же грабли?

Если уж говорить о реальном компромиссе, то новую 
Конституцию надо было принимать в течение трех меся-
цев, новые президентские выборы проводить через пол-
года. Причем состав конституционной комиссии дол-
жен формироваться на паритетных началах: половина 
– от Лукашенко, вторая половина – от Координационного 
совета.

Плюс выборы должны проходить совсем по-другому. 
Состав избирательных комиссий также надо формировать 
на паритетных началах, без досрочного голосования, при 
прозрачном подсчете голосов.

Это могло бы примирить страну и позволить мирным 
путем выйти их кризиса.

А в том виде, в каком конституционная реформа пред-
ложена, – это такой совсем не хитрый, а простоватый спо-
соб сбить народный протест. Но не тот уже народ, чтобы 
проглотить лукашенковскую наживку.
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ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

«Они хотели показать, что трое белорусов, очень 
довольные, сели на синий БМВ и очень быстро 
уехали из Беларуси. Но это оказалось не так»

8 сентября пресс-секретарь Координационного совета Антон Родненков и исполнительный секретарь КС Иван Кравцов вышли на связь с членами 
Координационного совета. Позже вечером, через пару часов после прибытия в Украину, они дали пресс-конференцию в Киеве.

Они подробно описали обстоятельства своего задержания и то, как им пришлось покинуть Беларусь. А также почему Мария Колесникова – настоящий герой.
Приводим текстовую версию пресс-конференции (в сокращении).

Антон Родненков: – Меня 
зовут Антон Родненков, я являюсь 
пресс-секретарем КС, это мой кол-
лега Иван Кравцов, исполнитель-
ный секретарь КС. Все началось 
вчера в районе 10 утра. Мне утром 
позвонили журналисты и сооб-
щили, что Мария Колесникова 
задержана. Мы стали уточнять эту 
информацию, пытались связаться 
с Марией, но не получалось. Через 
наши программы мы увидели, что 
телефон Марии находится дома, 
и мы решили с Иваном поехать, 
чтобы проверить, что там проис-
ходит. Мы зашли в подъезд, под-
нялись, позвонили в квартиру, 
там было тихо, начали выходить 
– и между двором и аркой на про-
спект Независимости подъехал 
неожиданно бусик, и, как у нас в 
последнее время в Беларуси часто 
бывает, оттуда вышли неизвест-
ные люди, они нас в этот бусик 
затолкали, и наша история нача-
лась. Мы поехали в одно отде-
ление ГУБОПиК, там я провел 
порядка 40 минут, я находился 
просто в кабинете каких-то людей, 
мне ничего не разъясняли, люди, 
в кабинете которых я находился, 
тоже не знали, что я там делаю. 
Через несколько минут на меня 
надели наручники, черный мешок 
на голову и отвезли в другое отде-
ление. Там в таком положении я 
провел еще 4 часа, никаких вопро-
сов и никаких разъяснений не 
было. Люди, которые там были, 
тоже не могли дать никаких ком-
ментариев. В районе 14.00 меня 
опять переместили в ДФР КГК РБ, 
я был очень удивлен, что меня 
туда везут. Но зато сняли наруч-
ники и мешок с головы, настро-
ение поднялось. Приехал я туда 
в районе 14.30. До 21.00 вечера 
ничего не происходило – я про-
сто сидел в кабинете, и никто из 
присутствующих не знал, почему я 
здесь нахожусь, какой мой статус 
и что меня ждет.

Иван Кравцов: – У меня 
была совершенно похожая исто-
рия, меня с Антоном отвезли в 

ГУБОПиК, там перегрузили в 
«Фольксваген Поло» и потом 
перевезли в другое здание, где я 
находился около 2 часов. Но меня 
активно пытались спрашивать, 
я уточнял свой статус: являюсь 
ли я свидетелем, подозреваемым, 
задержан ли я. Но опять же никто 
ничего не уточнял. Я находился в 
наручниках, сидел, уткнувшись в 
стену, около 2,5 часа. Потом мне 
надели на голову маску, нача-
ли меня перевозить. В машине я 
встретился с майором ДФР и был 
доставлен в ДФР КГК РБ около 
14.00. Около 15.30 вплоть до 21.00 
у меня состоялась беседа с тремя 
сотрудниками в штатском, кото-
рые не представлялись, то есть 
определить их звание не пред-
ставлялось возможным. Разговор 
строился довольно понятно. С 
одной стороны, мне были проде-
монстрированы некоторые доку-
менты, которые, по их мнению, 
как-то подтверждают мои проти-
возаконные действия, связанные с 
моими бывшими местами работы. 
И было сказано, что в случае, если 
я откажусь принимать тот вари-
ант, в котором заинтересованы 
сотрудники, то будет немедленно 
возбуждено уголовное дело по ста-
тье «Злоупотребление служебны-
ми полномочиями». Сотрудники 
обращали внимание, что наказа-

ние по этой статье – от 5 до 12 лет 
лишения свободы. На мой вопрос, 
как я могу оценить адекватность 
этих обвинений, мне сообщили, 
что трактовка обвинений по этой 
статье сложная, доказывать их 
долго и решение я должен принять 
быстро. Что интересовало сотруд-
ников? Прежде всего, возможность 
вывоза Марии Колесниковой за 
границу. Они объясняли это необ-
ходимостью, по их мнению, деэ-
скалации обстановки в стране, 
и один из вариантов – переехать 
границу нам троим на моем лич-
ном автомобиле. Но мы с Марией 
часто обсуждали вопрос отъезда 
– и основная позиция была такая, 
что мы ни при каких обстоятель-
ствах стараемся территорию РБ 
не покидать, чтобы быть ближе к 
происходящим событиям. К кон-
цу долгой беседы стало понятно, 
что их поведение изменилось, 
стали говорить, что Мария будет 
доставлена на границу. Я понял, 
что Мария высказывает ту пози-
цию, которую всегда высказывала, 
она абсолютно последовательна, 
поэтому я понял, что ее пыта-
ются доставить насильно. Где-то 
около 23.00 меня и, я так пони-
маю, Антона посадили в микро-
автобусы, по дороге мы заехали 
в КГБ где-то рядом с украинской 
границей, и там мы, судя по все-

му, забрали Марию Колесникову, 
поэтому у меня есть основания 
полагать, что весь день 7 сентября 
она находилась в КГБ. Мы выдви-
нулись в сторону украинской гра-
ницы на пункт Александровка.

Антон Родненков: – В 21.30 
пришли два молодых человека, 
они не представились; как я мог 
сделать вывод, они были либо из 
ДФР, либо из КГБ. На мой вопрос, 
что происходит и какой мой ста-
тус, они сказали, что они хотят 
помочь, что я могу помочь Ивану. 
Они сказали, что в ближайшее 
время против Ивана будет воз-
буждено уголовное дело, они наш-
ли доказательства по его прошлой 
работе, что якобы он злоупотре-
блял полномочиями рабочими, 
не вдавались в детали, сказали, 
что, так как я знаком с Иваном и 
вместе с ним работал, вне зави-
симости от моей причастности и 
хоть у них нету никаких доказа-
тельств моей причастности, я все 
равно буду фигурантом, а в рам-
ках белорусского законодатель-
ства это будет означать, что я буду 
находиться под стражей 18 меся-
цев, а потом они меня отпустят. 
Сразу же они сказали, что они 
могут помочь мне и всем нам, это 
отличное решение – и мы поедем 
все вместе в автобусе до украин-
ской границы и на белорусской 
границе мы пересядем в автомо-
биль Ивана и поедем в сторону 
украинской границы, где к нам 
подсядет Мария Колесникова. Они 
рассказывали в деталях, выгляде-
ло так, как будет все было уже 
договорено: кто где подсядет, кто 
как будет сидеть, – и я согласил-
ся. После меня вывели в темный 
микроавтобус, через какое-то вре-
мя пересадили в черный внедо-
рожник БМВ Х6, я находился все 
время на заднем сиденье посере-
динке, с двух сторон находились 
достаточно крупные молодые 
люди без опознавательных знаков 
в черных масках и кепках и двое 
таких же людей находились еще 
спереди. Поначалу мне на голову 

надели мешок, потом минут через 
20 его позволили снять, и я мог 
видеть, как мы ехали. Двигались 
в колонне из 4–5, на каких-то 
этапах 6 машин. Одна из машин 
была машина Ивана Кравцова, и 
несколько других автомобилей. 
Мы доехали до пограничного пун-
кта, я не выходил из своего чер-
ного БМВ и заметил, что автомо-
биль, не останавливаясь, выехал 
на нейтральную территорию. Мне 
предложили выйти и пройти в 
БМВ Ивана, сказали, что он там 
сидит. Иван и вправду сидел. Я сел 
рядом с водителем, увидел наши 
паспорта, мой был изъят еще при 
посещении ДФР. В этом момент 
появилась Мария Колесникова, 
ее вели достаточно шумно. Было 
видно, что она сопротивляется. 
Ее насильно затолкали на заднее 
сиденье, причем изначально был 
включен режим, не позволяющий 
открыть задние двери. Она кри-
чала, что никуда не поедет. Как 
только она оказалась в машине и 
увидела свой паспорт, она сразу 
схватила его и порвала на мелкие 
кусочки, скомкала их и выброси-
ла в окно неизвестным молодым 
людям, которые окружали маши-
ну. После этого она открыла заднее 
окно, вылезла через него и пошла 
в сторону белорусской границы.

Иван Кравцов: – Моя задача, 
по словам сотрудников не то ДФР, 
не то спецслужб, была нажать на 
газ и со всей скоростью поехать 
в сторону украинской границы, 
как только Мария сядет в машину. 
Но я эту задачу провалил, не стал 
быстро передвигаться и дал воз-
можность Марии Колесниковой 
покинуть автомобиль. Как про-
исходило пересечение границы? 
Колонна подъехала к пункту про-
пуска, и меня пересадили за руль 
собственного автомобиля, кото-
рый был доставлен сотрудниками 
спецслужб от центра Минска до 
границы. Меня посадили, и рядом 
сели два сотрудника спецслужб. У 
них были паспорта сотрудников 
Антона и Марии. Мы подъехали 

к пограничнику, он взял паспорта, 
посмотрел на мужчину лет 45, ска-
зал: «Да, Мария, спасибо!», посмо-
трел на второго мужчину лет 50 
и сказал: «Да, Антон, спасибо!», 
посмотрел на мой паспорт и ска-
зал: «Всего хорошего!». То есть 
под видом Марии Колесниковой 
и Антона Родненкова переме-
щались сотрудники спецслужб. 
Пограничник не обратил на это 
внимания – и это надо понимать. 
Мы приехали на нейтральную 
территорию. Сотрудники выш-
ли, и ко мне начали подсаживать 
сначала Антона, потом Марию 
Колесникову. Марию Колесникову 
привезли в серебристом «Мерседес 
Спринтер», судя по всему, она еха-
ла именно на нем.

Антон Родненков: – В ходе 
всей дискуссии и в ДФР, и после, 
когда мы двигались колонной, 
сотрудники, которые не предста-
вились, но которые вели боль-
шинство переговоров, достаточно 
часто и двусмысленно намекали на 
то, что Мария волнуется, они гово-
рили: «У Марии панические атаки, 
Марию нужно успокаивать». Это 
вызывало у меня тревогу. Но как 
только я услышал первые слова 
от Марии, когда ее вели, я сра-
зу понял, что Мария находится в 
прекрасной форме, она была, как 
всегда, бодра, приподнята духом, 
в ней чувствовалась энергия – и 
сразу стало понятно, что на нас 
с Иваном пытались повлиять и 
создать впечатления, что Мария 
сомневается. Но дальнейшие ее 
действия показали, что никаких 
желаний покидать Беларусь у 
Марии нет.

Иван Кравцов: – Маша 
Колесникова – настоящий герой! 
После 12 часов допросов неиз-
вестно где, я предполагаю, что 
в КГБ, она с полной силой и 
энергией продолжала требовать 
справедливости, требовать адво-
ката, выглядела отлично и сле-
довала согласованному заранее 
плану. И далее – она пошла в 

сторону Беларуси, ее подхватил 
микроавтобус и повисла пау-
за, так как всем стало понятно, 
что без паспорта на территорию 
Украины въехать нельзя, в том 
числе и принудительно, мы же 
не выглядели как люди, которые 
готовы активно содействовать 
этому процессу. И, судя по все-
му, нас решили задержать еще 
раз – стали заманивать, про-
сить отъехать машиной немно-
го назад, съехать на обочину. 
Выехал микроавтобус, где была 
Мария Колесникова, и попытался 
нас заблокировать. Мы отъехали, 
к нам подошли знакомые това-
рищи, с которыми я общался в 
ДФР, начали через окно со мной 
общаться, и тут я вижу, что из леса 
поперек дороги начинает выезжать 
синий микроавтобус. Я понял, что 
ситуация складывается для нас 
неблагоприятно, нажал на газ, и 
мы элегантным маневром, по обо-
чине, на всех 220 лошадиных силах 
уехали от тех сотрудников, кото-
рые уже окружили автомобиль, и 
микроавтобуса, который не успел 
заблокировать дорогу. За нами 
образовалась погоня, они сели в 
автомобиль, мы это видели и мак-
симально быстро приближались 
к шлагбауму, который знамено-
вал для нас точку назначения. 
Там нас встретили очень любез-
ные и понимающие сотрудники 
пограничных войск Украины, за 
что им большое спасибо!

Антон Родненков: – Когда мы 
приехали на украинскую сторону, 
мы дали комментарий и СБУ, и 
представителям пограничной раз-
ведки, и представителям погра-
ничных войск. Поэтому те заявле-
ния Александра Лукашенко, когда 
он говорил, что мы были задер-
жаны, отражают то, насколько он 
информирован и насколько хоро-
шо налажена коммуникация меж-
ду пограничными службами двух 
соседних стран. После того как мы 
покинули пограничный пункт, мы 
направились в Киев. Вот, навер-
ное, и все.

Плюс 172 захварэлыя…
Паводле звестак Міністэрства аховы здароўя, у 

Беларусі на 10 верасня зарэгістраваны 73.031 чалавек 
са станоўчым тэстам на каранавірус.

Лукашенко – про Координационный совет:
– Я не буду разговаривать с Координационным советом оппозиции, потому что  

я не знаю, кто эти люди. Они никакая не оппозиция. Все, что они предлагают, – это 
катастрофа для Беларуси и белорусского народа. Они хотят разорвать все наши связи 

с братской Россией, хотят, чтобы у нас были платными образование и медицина.  
Они хотят, чтобы все наши промышленные предприятия были уничтожены, а рабочие 

стали бы безработными!

Максим Знак готов  
объявить голодовку
Юрист и член президиума Координационного  

совета Максим Знак, который взят под стражу,  
может начать голодовку.

СКАЗАНО!

БЛИЦ-КОММЕНТАРИЙ

Да, в своем интервью россий-
ским пропагандистам Лукашенко 
заявил, что он не будет вести 
переговоры с Координационным 
советом, так как «не знает, кто 
эти люди». Но он знает, что эти 
люди хотят уничтожить все наши 
промышленные предприятия, а 
рабочих оставить безработными, 
ввести платные медицину и обра-
зование, хотят разорвать связи с 
братской Россией.

Удивительно – людей не зна-
ет, но знает, о чем они дума-
ют и чего хотят. Ведь никто из 
Координационного совета (а там 
уже около 10 тысяч человек) не заяв-
лял об этом публично. Реальность 
же совершенно другая. Лукашенко 
знает лично Валерия Цепкало, соз-
дателя Парка высоких технологий, 
который дает сегодня около 5% ВВП 
страны. А это больше, чем кто-либо 
из наших промышленных гиган-
тов. Знает Павла Латушко, быв-
шего министра культуры, наибо-
лее эффективного из всех своих 
коллег. Знает Виктора Бабарико, 
многие годы успешно возглавляв-

шего крупнейший банк Беларуси 
«Белгазпромбанк». Не может не 
знать и Светлану Алексиевич, 
единственного белорусского лауре-
ата Нобелевской премии.

Знает и других людей, которые 
сидят сегодня в тюрьме, знает и 
тех, кого, на его взгляд, надо еще 
посадить. Но никому из них не 
предъявлено обвинение в жела-
нии уничтожить промышленность, 
ввести платную медицину и обра-
зование, поссорить белорусский и 
российский народы.

Все эти люди – высокообразо-
ванные патриоты нашей страны, 
созидатели, успешные каждый в 
своей сфере, жертвующие собой 
ради блага белорусов.

Что касается промышленности, 
то у нас последние десятилетия 
идет ускоренная деиндустриали-
зация страны. Практически ниче-
го не осталось от нашей станко-
строительной отрасли, от таких 
прославленных предприятий, как 
Завод автоматических линий, завод 
имени Октябрьской революции, 
завод имени Кирова и других. Нет 

уже Минского фарфорового заво-
да, Борисовской фабрики пианино, 
стоят и разваливаются за обшар-
панными заборами большинство 
предприятий в районных центрах 
страны.

Производство на большин-
стве предприятий машинострои-
тельного комплекса сократилось в 
разы, предприятия в долгах, как в 
шелках. Часть из них в предбан-
кротном состоянии. Нужна осмыс-
ленная промышленная политика, 
реструктуризация большинства 
государственных предприятий. 
Но такого не было, нет сейчас и, 
уверен, никогда не будет при дей-
ствующей власти. А значит, наша 
промышленность при Лукашенко 
обречена. Изменить ситуацию смо-
гут такие люди, как Цепкало, как 
Бабарико, собственники успешного 
частного бизнеса в промышленно-
сти. Но это будет возможным толь-
ко при новой власти.

Что касается «людей в погонах», 
которые, по словам Лукашенко, 
«должны обеспечить нормальное 
функционирование предприятий», 

убежден, что они способны толь-
ко ускорить развал экономики. Их 
предназначение совершенно иное.

За последние десятилетия 
платная медицина у нас стала 
привычным явлением: частные 
медицинские центры, стоматоло-
гии, независимые лаборатории, 
платные услуги в государствен-
ных поликлиниках и больницах. 
На платной основе оказыва-
ет услуги населению медицин-
ский центр Управления делами 
Президента Республики Беларусь. 
Таким образом, частная медици-
на – это уже наша реальность, 
а не желание Координационного 
совета.

Похожая ситуация и с платным 
образованием. Чтобы учиться на 
платном отделении, к примеру, в 
Белорусском национальном тех-
нологическом университете, нуж-
но заплатить за курс около 3500 
белорусских рублей. Половина 
студентов в вузах принимается 
на платной основе. У нас функ-
ционируют восемь частных вузов. 
В средние специальные учебные 

заведения в этом году около 40 
процентов студентов зачислено на 
платной основе.

Законодательство Беларуси раз-
решает сейчас открывать частные 
детские дошкольные учреждения 
и школы и даже способствует их 
развитию. В частных детских садах 
и школах дети получают лучшее 
образование, чем в государствен-
ных. В Беларуси сейчас работают 
16 негосударственных учрежде-
ний, где можно получить общее 
среднее образование. Получается, 
что и здесь это не желание 
Координационного совета, а прак-
тика и стратегия развития образо-
вания существующей власти.

Страшилки Лукашенко рас-
считаны только на зрителей 
Белорусского телевидения и чита-
телей «СБ Беларусь сегодня». А 
высказывание его о разрыве отно-
шений с Россией – это страшил-
ка прежде всего для российского 
руководства.

Василий ШлындикоВ,  
экс-президент концерна 

«Амкодор».

На кого рассчитаны страшилки Лукашенко?

ТЕМ ВРЕМЕНЕМ

ПАНДЭМІЯ

«Если в течение ближай-
ших дней это недоразумение не 
решится и если моему подзащит-
ному будет предъявлено обвине-
ние, оснований для которого мы 
не видим, Максим Знак намерен 
объявить голодовку», – сообщил 
адвокат Дмитрий Лаевский.

Максим Знак и Мария 
Колесникова взяты под стражу 
как подозреваемые по уголов-
ному делу о попытке захвата 
власти. Они помещены в СИЗО 
№1 по улице Володарского в 
Минске.

Лаевский уверен, что пресле-
дование его подзащитного долж-

ны прекратить, а самого Знака 
– выпустить из-под стражи.

«Деятельность Макси- 
ма Знака в рамках 
Координационного совета и 
штаба Бабарико осуществля-
лась в качестве адвоката в 
порядке оказания юридической 
помощи. Все его заявления, 
обращения, комментарии были 
публичными, прозрачными, 
их содержание было абсолют-
но законным и не несло в себе 
каких-то незаконных намере-
ний. Поэтому в таких действи-
ях не может быть состава пре-
ступления», – заявляет адвокат.

За суткі – 172 новыя выпадкі 
захворвання. За ўвесь перыяд 
распаўсюджвання інфекцыі, 
калі верыць афіцыйным 
звесткам, на тэрыторыі краіны 
памерлі 716 пацыентаў (пяць за 
апошнія суткі).

Дарэчы, днямі ААН 
апублікавала статысты-
ку смяротнасці ў Беларусі. 
Белстат гэтую статыстыку ў 
адрозненне ад мінулых гадоў 
не абнародаваў, але перадаў 

у Арганізацыю Аб’яднаных 
Нацый.

Аказалася, што смярот-
насць у Беларусі за красавік–
чэрвень перавысіла сярэднюю 
за апошнія 5 гадоў прыкладна 
на 5500 чалавек.

Не выключана, што гэта і 
ёсць рэальны вынік пандэміі 
ў нашай краіне. З боку 
Міністэрства аховы здароўя на 
гэты конт пакуль каментарыяў 
не было.
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Мiхася СкоБлы

Фільм   
  «Купала» – 

глядзець 
усім!

Забаронены плод, як вядома, самы салодкі. Мастацкі фільм 
«Купала», які меўся выйсці   на экраны яшчэ летась, як выглядае, 
трапіў у разрад забароненых. Прэм’ера, анансаваная на БТ, адкла-
далася то ў сувязі з пагаршэннем беларуска-расійскіх адносін, то 
з прычыны меркаванага ўдзелу ў еўрапейскіх кінафестывалях, 
то чакалася «дабро» ад самага вялікага ў краіне начальніка, 
які нібыта паглядзеў «Купалу» ў вельмі вузкім коле з самымі 
шырокімі паўнамоцтвамі.

Урэшце ці не самая разрэкламаваная і ад таго надзвычай чака-
ная стужка з мантажных студый «Беларусьфільма» ў кінатэатры 
так і не трапіла. А тут пачаліся прэзідэнцкія выбары – стала не 
да кінапрэм’ер. І насамрэч, калі ўсю Беларусь ужо месяц пасля 
выбараў літаральна ліхаманіць, калі краіна імкліва скочваецца 
ў цемрашальскае сярэднявечча, якое можа быць кіно, пра якога 
Купалу?

Аказваецца – можа. Тыдзень таму фільм «Купала» хтосьці 
выклаў у інтэрнэт, яго імкліва пашыраюць тэлеграм-каналы і, 
нягледзечы на зразумелыя тлумачэнні рэжысёра-пастаноўшчыка 
Уладзіміра Янкоўскага пра незавершанасць пірацкай версіі, яго 
ўжо паглядзелі дзясяткі тысяч чалавек.

Прызнацца, я доўга трымаўся. А потым усё ж цікавасць пера-
магла. Думаю: зірну краем вока. А то рознае кажуць – і пра патра-
чаны на здымкі мільён долараў, і пра запрошанага на галоўную 
ролю замежнага артыста, і пра акцёраў-купалаўцаў, якім звыклым 
чынам дасталіся толькі эпізоды… Кажуць, што і масла хлебам 
мажуць. Таму ў мяне даўняе правіла: вер не сказу, а паказу.

Адным словам, знайшоў я таго «Купалу» ў інтэрнэце і – 
прасядзеў дзве з паловай гадзіны. Як прывязаны! Мала таго, 
дзесьці на хвіліне пятнаццатай паклікаў жонку і сына, і іх так-
сама было не адарваць ад экрана! Для мяне бясспрэчна: фільм 
пра Янку Купалу атрымаўся. Уся разам узятая бачаная мной 
раней прадукцыя «Беларусьфільма» не выклікала ў мяне столькі 
станоўчых эмоцый, як «Купала».

Выдатная аператарская праца Іллі Пугачова. Бліскучая гульня 
акцёраў. Стоадсоткава ўдалае ўваходжанне ў складаны вобраз 
Купалы Мікалая Шастака – ён, бясспрэчна, заслугоўвае найвы-
шэйшай нацыянальнай кінапрэміі. Праўдзівасць сюжэта – амаль 
усе сцэны можна пацвердзіць дакументальна.

Скажам, Купала ў фільме гаворыць пра бальшавіцкі падзел 
Беларусі – і ў памяці адразу ўсплываюць яго забароненыя ў БССР 
радкі: «Далі шэсць паветаў – / дзякуй і за гэта…». Ці, напрыклад, 
у фільме гучыць усенародны сёння лозунг «Жыве Беларусь!», і 
мала ўжо хто ведае, што ён – з купалаўскага верша яшчэ 1905 года: 
«А вот як не любіць гэта поле і бор, / і зялёны садок, і крыклівую 
гусь!.. / А што часам тут страшна заенчыць віхор, – / гэта енк, 
гэта крык, што жыве Беларусь!».

Цяпер вам зразумела, чаму стваральнікі «Купалы» так 
і не дачакаліся найвышэйшага дазволу на афіцыйныя паказы 
фільма? З жалем мушу канстатаваць: ад гэтай улады і не дача-
каюцца. Стужка, вобразна, кажучы, занадта антыбальшавіцкая 
для кінатэатра «Кастрычнік», занадта беларусацэнтрычная 
для кінатэатра «Масква», занадта актуальная для кінатэатра 
«Беларусь».

Бо, калі мой сын-васьмікласнік глядзеў кадры жорсткага раз-
гону царскімі паліцэйскімі дэманстрацыі, на якую выпадкова 
трапляе малады Янка Купала (і атрымлівае нагайкай па твары), ён 
з дзіцячай непасрэднасцю выгукнуў: «АМАП на конях!»

Бо, калі ў фільме НКВД арыштоўвае і запіхвае ў аўтаза… 
прабачце, у варанкі Аркадзя Смоліча, Цішку Гартнага, Антона 
Луцкевіча, а яны дапытваюцца: «За што?», гэтае «за што» прагуча-
ла ў маіх вушах тысячамі галасоў затрыманых на мінскіх вуліцах.

Бо, калі ў фільме першы прэзідэнт Беларускай акадэміі навук 
Усевалад Ігнатоўскі, даведзены да адчаю, страляецца ў сваім 
кабінеце, мне, гледачу, прыгадваюцца смерці нашых сучаснікаў ад 
куль і дубінак амапаўцаў.

Бо, калі Янка Купала, змучаны начнымі допытамі ў НКВД, 
піша перадсмяротны ліст і ўчыняе на экране спробу самагубства 
(за гэтую сцэну асаблівы дзякуй рэжысёру і акцёру), я ўспамінаю 
імёны маладых беларусаў, якіх знаходзяць павешанымі (без прык-
мет гвалтоўнай смерці – паводле версіі Следчага камітэта).

Бо, калі адзін з антыгерояў фільма, юдападобны крытык 
Алесь Кушнер (рэальны персанаж з сугучным прозвішчам лёгка 
пазнаецца), шантажуе ў бальніцы вернутага з таго свету Купалу 
антысавецкімі эпізодамі ў «Тутэйшых», я тут жа прыгадваю 
закрыты і разагнаны Купалаўскі тэатр, чый сёлетні юбілейны 
(100-ы!) сезон павінен быў распачацца якраз адноўленым спекта-
клем «Тутэйшыя».

Бо, калі Купалу ў засценках НКВД прымушаюць пакаяцца 
(іначай будуць расстраляны 108 пісьменнікаў), я ўспамінаю пака-
яльныя тэлезвароты сучасных вязняў КДБ.

Бо калі Купала ў фільме гаворыць, што «ўладзе патрэбны не 
беларускі народ, а паслухмянае быдла», што «ўся краіна паралізаваная 
страхам, а чалавек не жывёла, і ён не можа штодня жыць у страху», 
то паралель у маёй свядомасці ўзнікае адна – Беларусь сучасная, дзе 
карнае ведамства грамадзяніна Караева па запалохванні і жорсткасці 
нават пераўзышло сваіх папярэднікаў з НКВД.

Уладзімір Янкоўскі сваім фільмам «Купала» трапіў, што назы-
ваецца, у дзясятку, у напяты нерв паўсталага народа. Фільмам 
не публіцыстычным, а высокамастацкім, што і гарантуе яму 
(надоўга!) месца ў шэрагу айчыннай кінакласікі.

Але, хачу гэта яшчэ раз падкрэсліць, «Купалу» ні дзяржаўны 
кінапракат, ні БТ пры гэтай уладзе не пакажуць. Я баюся, каб фільм 
праз пэўны час увогуле не знік бясследна на «Беларусьфільме». 
Тут людзі знікаюць, што там нейкі фільм…

Таму прашу шаноўнага рэжысёра: не судзіце строга тых, 
хто выклаў «Купалу» ў інтэрнэт. Так, яны парушылі аўтарскае 
права, але ваш фільм трэба глядзець тут і цяпер, хай сабе і ў 
неадшліфаваным выглядзе (дарэчы, недаробак там зусім мала). Як 
кажуць у народзе, лепей плотка ў руцэ, чым шчупак у рацэ.

І не варта перажываць, што, паглядзеўшы пірацкую версію, 
пазней ніхто не пойдзе на «Купалу» ў кінатэатры. Завяраю вас – 
пойдуць! Гледачы валам паваляць. І я ў тым ліку, перакупіўшы 
на падыходзе да кінатэатра квіток па двайной-трайной цане. 
Упэўнены: так будзе, бо кінафільм «Купала» павінен паглядзець 
кожны беларус.

«Íàðîäíàÿ Âîëÿ» 
â Facebook www.facebook.com/nv.online.info

â Vkontakte www.vk.com/nvonlineinfo

Как вас понимать, 
судьи Конституционного суда?

25 августа 2020 года 
Конституционный суд Республики 
Беларусь выразил свою позицию по 
защите конституционного строя. 
Он сослался на ст.116 Конституции 
и на ст.6 Кодекса Республики 
Беларусь о судоустройстве и ста-
тусе судей, а также на статьи 44, 
45 Закона Республики Беларусь «О 
конституционном судопроизвод-
стве».

По мнению судей, угрозу кон-
ституционному строю, миру и 
согласию в обществе несет создан-
ный из числа граждан Республики 
Беларусь общественный орган – 
Координационный совет, который 
«предлагает пересмотреть итоги 
выборов Президента Республики 
Беларусь», и такой орган является 
неконституционным.

Как мы знаем, еще 20 авгу-
ста 2020 года в СМИ появилось 
сообщение Генеральной проку-
ратуры Республики Беларусь о 
том, что создание и деятельность 
Координационного совета направ-
лены на захват государственной 
власти, причинение вреда нацио-
нальной безопасности Республики 
Беларусь и по данному факту воз-
буждено уголовное дело по ст.361 
УК Республики Беларусь. В рам-
ках расследования данного дела 
сотрудники Следственного коми-
тета Республики Беларусь пригла-
шают членов Координационного 
совета для участия в следственных 
действиях, а на днях некоторые из 
них заключены под стражу.

Очевидно, что Конститу-
ционный суд в данном конкрет-
ном случае, пренебрегая своим 
мандатом, отошел от принципа 
независимости, превысил свои 
полномочия и вмешался в острую 
политическую коллизию между 
частью белорусского общества и 
властями по вопросу объявленных 
Центральной комиссией резуль-
татов голосования по выборам 
Президента Республики Беларусь.

В связи с этим я хотел бы полу-
чить разъяснения по ряду право-
вых позиций, касающихся деятель-
ности Конституционного суда как 
органа сдержек и противовесов, 
формирующего основополагающие 
подходы к соблюдению требова-
ний Конституции об обеспечении 
народовластия, верховенства права 
и права на судебную защиту. Мне 
неясна сама процедура высказы-
вания судьями Конституционного 
суда подобного мнения, какими 
нормативными актами она регули-
руется, ее материальная правовая 
сущность. Из смысла документа 
вытекает, что «конституционно-
правовая позиция» выражена не по 
конкретно возбужденному делу, не 
в ежегодном послании Президенту 
и Национальному собранию; она не 

облечена в процессуальное судеб-
ное постановление, как того требу-
ет закон «О конституционном судо-
производстве». С такого рода слу-
чаем в практике Конституционного 
суда белорусское общество и госу-
дарственные институты столкну-
лись впервые.

Само содержание документа 
носит поверхностный, несистем-
ный и противоречивый харак-
тер. Признавая, что, согласно 
ст.3 Конституции, единственным 
источником государственной 
власти и носителем суверените-
та в Республике Беларусь являет-
ся народ, Конституционный суд 
отказывает гражданам страны 
в проявлении их инициативы 
создавать общественные форми-
рования по выявлению и выра-
жению политической воли граж-
дан, участвующих в выборах, в 
формах и пределах, определенных 
Конституцией, в поддержании их 
требований о соблюдении закон-
ности.

Как отмечено далее, «для защи-
ты конституционных прав граж-
дан в избирательном процессе в 
Республике Беларусь как демокра-
тическом правовом государстве 
установлены юридические процеду-
ры, в том числе реализации права 
на судебную защиту». Развивая эту 
позицию Конституционного суда, 
его председатель П.П,Миклашевич 
в интервью газете «СБ Беларусь 
сегодня» за 25 августа отметил: «в 
соответствии с избирательным 
законодательством определены два 
органа, которые правомочны рас-
сматривать вопросы, связанные с 
оспариванием итогов выборов, при-
знанием их недействительными… 

Это Центральная избирательная 
комиссия и Верховный суд».

Однако Конституционному 
суду, как мне представляется, было 
известно, что судьи Верховного 
Суда Республики Беларусь 
(И.В.Лазовикова, А.Г.Терех, 
И.Г.Мильто) в нарушение консти-
туционного права на судебную 
защиту 24 августа 2020 года отка-
зали в возбуждении дел по жало-
бам кандидатов в Президенты 
Республики Беларусь ввиду непод-
ведомственности (п.1 ст.245 ГПК).

В этой связи следует указать, 
что Конституционный суд не раз 
в своих решениях отмечал уни-
версальный и фундаментальный 
характер права каждого на судеб-
ную защиту, предусмотренного 
ст.60 Конституции и обеспечива-
ющего один из основополагающих 
принципов нашего государства 
– верховенство права. Наряду с 
другими принципами: демократии, 
народовластия, приоритета прав 
и свобод человека, конституцион-
ной деятельности партий и обще-
ственных объединений, разделе-
ния властей на законодательную, 
исполнительную и судебную, при-
знания приоритета общепризнан-
ных принципов международного 
права – принцип верховенства 
права составляет основу консти-
туционного строя, является фун-
даментом правового государства, 
обеспечивает гражданское согласие 
в обществе.

Отказ в правосудии участникам 
в избирательном процессе, безуслов-
но, посягает на эти основы. Именно 
отказ следовать конституционным 
предписаниям, продемонстриро-
ванный со стороны органов госу-

дарственной власти, Центральной 
комиссии и судов в ходе прошедшей 
избирательной кампании, привел к 
острому политическому противо-
стоянию народа и власти, углубил 
конституционный кризис в стра-
не. И в этой ситуации, по моему 
мнению, Конституционный суд не 
занял своего надлежащего места 
стать арбитром в соответствии со 
своим конституционным предна-
значением.

В то же время, делая вывод о том, 
что «создание Координационного 
совета, определившего своей 
целью пересмотр итогов выборов 
Президента Республики Беларусь, 
в порядке, не предусмотренном 
ни Конституцией, ни избира-
тельным законодательством, 
является неконституционным», 
Конституционный суд, не обладая 
соответствующей компетенцией, 
грубо вмешался в деятельность 
органа уголовного преследования 
по возбужденному по ст.361 УК 
Республики Беларусь уголовному 
делу. Его выводы прямо или кос-
венно влияют на оценку доказа-
тел ьств, заранее формируют обви-
нительный уклон следователей, 
судей, нарушают конституционный 
принцип презумпции невиновно-
сти (ст.26 Конституции, ст.9 УПК).

Выражая свою позицию в отно-
шении Координационного совета, 
Конституционный суд использует 
словосочетания: «Конституцией не 
допускается», «в порядке, не пред-
усмотренном ни Конституцией, 
ни избирательным законодатель-
ством», «в целях обеспечения про-
тиводействия любому деструк-
тивному воздействию», «является 
неконституционным». То есть при-

водит термины с их явно негатив-
ной коннотацией, манипулируя 
бездоказательно лингвистической 
терминологией, которая по рас-
следуемому уголовному делу, воз-
можно, будет облечена в правовую 
и ляжет в обоснование соответ-
ствующих решений. Между тем 
такие оценки и выводы не выте-
кают из целей и задач, указанных 
в Регламенте Координационного 
совета. Одна из основных задач, 
которую ставит в своей деятель-
ности Координационный совет, 
– это «признание выборов 9 авгу-
ста 2020 года недействительны-
ми» (Резолюция от 19.08. 2020), 
что соответствует содержанию 
ст.79 Избирательного кодекса 
Республики Беларусь. И в данном 
случае Конституционный суд при 
оценке ситуации отступил от обще-
правовой концепции «что не запре-
щено, то разрешено». В подтвержде-
ние этому напомним выступление 
председателя Конституционного 
суда П.П.Миклашевича на 5-й еже-
годной Черноморской региональ-
ной конференции «Свобода и без-
опасность…» (27–28 июня 2015 
года, г.Батуми): «В современных 
конституциях человек, его права 
и свободы признаются высшей цен-
ностью государства и общества. 
Тем самым определяется характер 
взаимодействия личности и госу-
дарства. Понимание свободы лич-
ности по формуле «свобода – право 
каждого делать то, что разрешено 
государством» переходит к прин-
ципу «свобода – это право делать 
все, что не запрещено законом».

По крайней мере, органы про-
куратуры, иные заинтересован-
ные лица вправе обратиться в 
суды общей юрисдикции если 
считают, что созданный граж-
данами общественный орган – 
Координационный совет – наруша-
ет чьи-то права и законные инте-
ресы.

Ввиду изложенного хочет-
ся ожидать от Конституционного 
суда более развернутых право-
вых разъяснений и компетентного 
подхода в обосновании опубли-
ченного документа и затронутых 
в нем позиций. Наряду с этим 
Конституционный суд, по моему 
мнению, обязан внести представ-
ление Председателю Верховного 
суда о пересмотре дел по жало-
бам граждан А.А.Канопацкой, 
А.В.Дмитриева, С.Г.Тихановской в 
порядке надзора в связи с приня-
тыми определениями об отказе в 
правосудии.

гарри ПогонЯЙло, 
председатель юридической 

комиссии РПоо «Белорусский 
Хельсинкский комитет».

COVID-19 нагадвае 
гродзенцам пра сябе

У Гродне ў параўнанні з мінулым тыднем колькасць выпадкаў 
захворвання на каранавірус павялічылася на 55%. 

Гэта афіцыйныя дадзеныя.

Як аформіць апеку над маці?

Форум регіёнаў 
пад пытаннем

Украіна прыпыніла падрыхтоўку да эканамічнага 
Форуму рэгіёнаў, які мае адбыцца 

8–9 кастрычніка ў Гродне.

Ёсць сумненні ў жыццяздольнасці 
шклозавода «Нёман»

Аб гэтым сведчыць аўдытарскае заключэнне па ААТ «Шклозавод «Нёман», 
якое апублікавана на Адзіным партале фінансавага рынку.

ПЫТАННЕ–АДКАЗ

ЗА ПРАХАДНОЙ

Так сталася, што нядаўна на працы я 
атрымаў траўму і ўжо больш за паўгода 
не працую. Жывём удваіх з маці, ёй 83 
гады. Скажыце, ці магу я аформіць над маці 
апеку?

Сяргей ЗАкРЭЎСкІ, Мінск.

– Трэба адрозніваць апеку і дапамогу па 
доглядзе, – тлумачыць начальнік упраўлення 
сацыяльнай абароны адміністрацыі Маскоўскага 
раёна Мінска Вольга СЦЯПАНАВА. – Гэта роз-
ныя рэчы. Калі размова ідзе пра апеку, то чала-
век рашэннем суда павінен быць прызнаны нед-
зеяздольным.

Сын павінен звярнуцца з іскавай заявай 
у суд аб прызнанні яго маці недзеяздольнай. 
Калі судовым рашэннем маці будзе прызнана 
такой, то сын пасля гэтага звяртаецца да нас 
па пытанні ўстанаўлення апекі. Гэта пытан-
не затым выносіцца на разгляд пасяджэння 
адміністрацыі як органа апекі і апякунства, і 
прымаецца рашэнне аб прызначэнні альбо ў 
адмове ад прызначэння апекуном.

Апякун поўнасцю распараджаецца маёмасцю 

падначаленага і ў той жа час нясе за яго адказ-
насць і робіць справаздачу органам апякунства 
за тое, што гэтая маёмасць выкарыстоўваецца 
па мэтавым прызначэнні – у інтарэсах паднача-
ленага.

Калі размова ідзе пра дапамогу па догляд-
зе асобы, якая дасягнула 80-гадовага ўзросту, 
то спачатку той самы сын павінен звярнуц-
ца ў паліклініку, дзе абслугоўваецца яго маці. 
Там трэба атрымаць заключэнне ўрачэбна-
кансультацыйнай камісіі пра тое, ці патрэб-
ны чалавеку, які дасягнуў 80-гадовага ўзросту, 
пастаянны старонні догляд.

Калі даюць такое заключэнне і сын сам 
з’яўляецца працаздольным непрацуючым чала-
векам, які не атрымлівае пенсію, не з’яўляецца 
індывідуальным прадпрымальнікам, не працуе 
па грамадзянска-прававой дамове, то ён звяр-
таецца з гэтым заключэннем у службу «Адно 
акно». Акрамя таго, яму трэба прадаставіць 
пэўны спіс дакументаў, пасля чаго і разгля-
даецца пытанне аб прызначэнні дапамогі па 
доглядзе.

Падрыхтаваў Віктар ШПАк.

З дакумента вынікае, што ў 
кампаніі ёсць сур’ёзныя праблемы 
і аўдытары сумняваюцца ў яе 
жыццяздольнасці.

У прыватнасці, за мінулы год чыстыя 
страты ААТ склалі больш за 3,1 мільёна 
рублёў. Кошт чыстых актываў на пачатак 
2020 года быў адмоўны – прыкладна 

мінус 70 мільёнаў. Непакрытыя 
страты на канец 2019 года – прыкладна 
122,6 мільёна рублёў.

Аляксей МІХАлЁЎ.

РЭГІЁН

чУЛІ?

Калі яшчэ тыдзень таму ў 
горадзе быў зафіксаваны 281 
выпадак каранавіруснай інфекцыі, 
то за апошні тыдзень колькасць 
павялічылася да 449 новых 
выпадкаў.

Гродзенскія медыкі тлумачаць 
рост захворвання масавымі 
мерапрыемствамі, якія праходзяць 
у горадзе, і пачаткам навучальнага 

года. Сярод захварэлых 10 
настаўнікаў. Сярод дзяцей сітуацыя 
стабільная.

Гродзенцам у чарговы раз 
нагадваюць, што трэба апранаць 
маскі, апрацоўваць рукі 
антысептыкам і пазбягаць масавага 
скаплення людзей.

Аляксей МІХАлЁЎ.

Міністр замежных спраў 
Украіны Дзмітрый Кулеба заявіў, 
што падрыхтоўка да Форуму 
рэгіёнаў пастаўлена на паўзу. І 
дадаў, што мерапрыемства пакуль 
не адменена.

Паводле слоў міністра, не вядо-
ма, якой будзе сітуацыя заўтра. 
Ён удакладніў, што падрыхтоўка 
да форуму прыпынена да 
ўстанаўлення больш зразумелай 
для Украіны сітуацыі ў Беларусі.

«Мы ніколі не прадстаўлялі 
пагрозы для Беларусі. Беларусь 
ніколі не прадстаўляла для нас 
пагрозы. Таму ў нас склаліся дружа-

любныя, вельмі глыбокія адносіны на 
ўсіх узроўнях. Таму мы ні ад чаго не 
адмаўляемся», – цытуюць прэм’ер-
міністра Украіны інфармацыйныя 
агенцтвы.

Тым часам беларускія СМІ 
нічога не паведамляюць пра 
падрыхтоўку да Форуму рэгіёнаў. 
Праўда, у Гродне, дзе мае адбыц-
ца форум, праведзена маштабная 
рэканструкцыя вуліц, працы пра-
цягваюцца.

Гродзенскія СМІ пакуль такса-
ма ніякіх афіцыйных заяў адносна 
Форуму рэгіёнаў не публікуюць.

Аляксей МІХАлЁЎ.



http://www.nv-online.infoП О Ш Т А44 11 ÂÅÐÀÑÍß 2020 ã.

ГЛАС НАРОДА!

РЭГІЁН

ГДЕ ЭТО ВИДАНО!

Яма для бліжняга
Запомніў немаведама чаму
Майго дзядулі колішнія словы:
– Як рыем яму бліжняму свайму,
Дык звышурочна працаваць гатовы…

Доўга запрагаем
– Вы доўга запрагаеце заўсёды! –
Пра нас гавораць розныя прыблуды.
У тым вялікі плюс і мала шкоды:
Мо й ехаць не спатрэбіцца нікуды…

Як жывая
Партрэт напісаў знакаміты мастак
Уласнае жонкі.
І выбітна так!
Нібыта жывая на тым палатне:
Здаецца, што лаяцца зараз пачне…

Музыка для сексу
Цалуюцца дзяўчына й маладзён.
На ложак спакваля схіляе ён…
Яна спытала з хітрасцю ўваччу:
– Для сексу, хочаш, музыку ўключу?
– Хачу! – 
Юр так і прэцца з маладзёна.
Пачуў ён гукі марша Мендэльсона…

Зажраўся
Жонка мужу так дала адлуп: 
– Што, не даспадобы гэты суп? 
Не мудруй!
Няйнакш зажраўся, злыдзень:
Ён жа падабаўся цэлы тыдзень!

Можна і так пахудзець
Каб пазбаўляцца ад тлушчу памалу,
Варта хадзіць у спартыўную залу.
Спортам займацца, прынамсі, не трэба,
Досыць пабыць там без сала і хлеба.

Дапамога
Мужчына ў нас працуе – і нямала.
Яму, каб несці цяжар, трэба сіла.
Жанчына ж мужу тым дапамагла,
Што прозвішча ягонае насіла…

Хто куды глядзеў
Дзеўка мужыку сказала строга:
– Вы мой бюст «з’ядаеце вачыма»,
А між тым прарэшак у самога
У штанах расшпілены!
Мужчына
Над сабой не прабачаў насмешак,
Дзеўку ён адбрыў дасціпна-ўмела:
– Калі мой заўважыла прарэшак,
Дык і ты не ў вочы мне глядзела…

Добра і дрэнна
Поспехаў дабіўся б вельмі многа,
Можа, атрымаў бы і медаль.
Добра, што Сцяпан – артыст ад Бога.
Дрэнна, што ад Бахуса, на жаль…

Большага не дастойны
Адпачыўшы пасля сексу трошку,
Не стрымаў ён здзеку-смехаты: 
– Гэта ўсё, на што ты здольна ў ложку?
– Гэта ўсё, чаго дастойны ты…

Сямейны адпачынак
Што ўсё-такі сямейны адпачынак?
Я даў бы вызначэнне гэткім чынам
(І падтрымаюць сем’і некаторыя):
«Працяг вайны на іншай 
тэрыторыі»…

Выбар
Неяк з суседам застукаў «палову»
Муж і з кішэні дастаў пісталет: 
– Выйдзем у двор і працягнем  
  размову – 
Там мы як след 
Разбяромся, сусед…
Выйшлі. І мужа апошняе слова:
– Я не выносіцьму вырак круты.
Проста мы высветлім тут канчаткова,
Я даспадобы ёй болей ці ты.
Эксперымент правядзём мы з табою:
Я з пісталета
Два стрэлы зраблю;
Быццам забітыя імі, абое
Мы, як снапы, упадзём на зямлю.
Стрэлы пачуць мая жонка павінна.
Кінецца, ясна, адразу да нас.
І да каго падбяжыць «палавіна»,
Той і абраннікам будзе якраз.
Так і зрабілі.
І гулкія стрэлы
Жонка пачула. Бягом – да акна.
І сапраўды нерухомыя целы
Там, у двары, разглядзела яна.
– Годзе гуляць, як гаворыцца,  
  ў жмуркі! –
Жонка пазвала каханка свайго. – 
З шафы вылазь! Бо, здаецца,  
  прыдуркі
Перастралялі адзін аднаго…
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П О Ш Т А

КАЛОНКА 
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГАЗЕТА–чЫТАч

ПРАШУ СЛОВА!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КАРТИНА ЖИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

НА ЗАМЕТКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НАБОЛЕЛО!

ЕСТЬ ВОПРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

ЛИчНЫЙ ОПЫТ

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Пусть восторжествует благоразумие! Как в Витебске  
травили газом

Необходимая оборона

Чаму турысты баяцца ехаць у Гродна?

ОСТРЕЙШАЯ ТЕМА!

Десятилетия руководящей 
лжи Лукашенко и его окружения 
исказили правосознание даже 
у самых честных людей. И вот 
участники мирных протестов – 
«просто гуляющие», а фальсифи-
каторы итогов голосования пре-
зидентских выборов объявляют 
свою вакханалию абсолютно 
законной и единственно справед-
ливой.

Конечно, отдельно взятые 
нынешние протесты могут фор-
мально выглядеть нарушения-
ми законодательства о массовых 
мероприятиях. Но нелепо же так 
выдергивать эпизоды из ситу-
ации в целом, совершенно не 
замечая настоящие злодеяния.

Если придерживаться фраг-
ментарной логики, соглас-
но которой хватают и карают 
исключительно «участников бес-
порядков», то придется оштра-
фовать за «купание в запрещен-
ных местах» (статья 23.63 КоАП) 
подростка, слетевшего в реку. 
А педофоба, столкнувшего это 
дитя, – премировать за успеш-
ное применение «традиционной» 
методики воспитания. Также не 
избежать привлечения к уголов-
ной ответственности (по статье 
147 УК за «умышленное причи-
нение тяжкого телесного повреж-
дения») женщины, укусившей 
насильника. Заодно взыскав с 
этой «членовредительницы» 
компенсацию вреда здоровью и 
деловой репутации «потерпевше-
го». А там, где граждане наконец 
возмутятся тем, что их все силь-
нее бьют и грабят, – «правоохра-
нителям» следует арестовывать 
вовсе не распоясавшихся бандю-
ганов, а обывателей, шумящих 
без дозволения, предварительно 
поколотив их за попытки сопро-
тивления.

Правда, при таком «правопо-
рядке» и самим силовикам при-
дется переориентироваться все-
цело. Ведь взимание законных 
штрафов попадет под статью о 
грабеже, приведение в исполне-
ние узаконенной смертной казни 
будет классифицироваться как 
убийство при отягчающих обсто-
ятельствах. А все герои войны 
пойдут под суд за совершенные 
подвиги. Зато будет позволено 
безнаказанно драть любую мзду, 
казнить без суда и следствия, а 
на фронте, грубо говоря, мочить 
своих.

Именно такую «правовую 
систему» насаждают сейчас 
Лукашенко и те, кто ему содей-
ствует в достижении «шестого 
срока». Очевидно же, что для 
них насильственная легализация 
фальшивки – торжество закон-
ности и правопорядка, а мирное 

сопротивление фальсификациям 
– кровожадно-преступный хаос.

Меж тем Конституция и зако-
ны Беларуси предусматривают 
только один легитимный путь 
занятия высшего государствен-
ного поста – выборы с соблюде-
нием множества важных прин-
ципов и предписанных процедур. 
Президентские ж выборы 2020 
года – это настолько глумли-
вая симуляция избирательного 
процесса, что миллионы людей 
негодующе не приемлют объяв-
ленных результатов. И, заметьте, 
делают это пятую неделю под-
ряд, несмотря на мучительные 
репрессии невиданных прежде 
масштабов.

Даже те, кто по разным при-
чинам выступает за сохранение 
власти прежним их господи-
ном, жаждут вовсе не истины, 
а спокойствия и стабильности. 
Ошибочно полагая, будто их 
подзащитный действительно был 
создателем некоего благолепия в 
прошлом и способен на то же в 
будущем. Им непонятно доны-
не, кто в нашем государстве бес-
прерывно устраивает скандалы 
и столкновения, а кто реально 
стремится к согласию и сотруд-
ничеству, невзирая на все про-
вокации.

«Я не знаю, каков процент 
сумасшедших на данный час», 
зато перед нами тысячи свиде-
телей и свидетельств того, что 
выборы насквозь фальшивы.

К примеру, согласно части 
второй статьи 65 Конституции, 
«подготовка и проведение выбо-
ров проводятся открыто и глас-
но». Поэтому единственного 
«пустячка» – невывешивания 
для всеобщего ознакомления 
копий большинства протоколов 
УИК – достаточно для призна-
ния недействительности выбо-
ров (часть одиннадцатая статьи 
55 Избирательного кодекса).

А ведь были деяния намно-
го крамольнее этого: оскор-
бления и клевета, подставы и 
провокации, штрафы и аресты, 
высылки и изгнания, и, нако-
нец, избиения, убийства, пыт-
ки… Госорганы всячески пре-
небрегали законодательными 
запретами и ограничениями 
ради вмешательства в выборы. 
Встречи с альтернативными 
кандидатами отменялись под 
предлогами ненужных ремон-
тов и несуществующих в нашей 
стране праздников. Участковые 
комиссии натравливали мили-
цию на неугодных им наблюда-
телей и журналистов… И всё с 
очевидной целью продлить пре-
бывание у власти вертикально-
го кандидата.

При этом он сам не раз 
выбалтывал свое соучастие в 
преследованиях и притеснени-
ях конкурентов, то есть демон-
стративно попирал равноправие 
кандидатов, закрепленное в ста-
тье 66 Конституции. А до того 
рассказывал, как фальсифициро-
вал выборы. И бравировал этим 
настолько цинично, что отбил 
все сомнения в своем маниакаль-
ном пристрастии к подобному 
«трюкачеству».

Совершаемое на наших гла-
зах удержание власти, вне вся-
ких сомнений, описано в статьях 
Уголовного кодекса. И прежде 
всего в части третьей статьи 357 
УК, предусматривающей лише-
ние свободы на срок от 10 до 
25 лет, или пожизненное заклю-
чение, или смертную казнь за 
действия, совершенные с целью 
удержания государственной вла-
сти неконституционным путем и 
повлекшие гибель людей.

А то, что ЦИК, правоохра-
нительные и судебные органы 
делают вид, будто бы все подлин-
но и законно, лишь превращает 
соответствующих официальных 
лиц в исполнителей или пособ-
ников криминальных деяний, 
но нисколько не способствует 
декриминализации содеянно-
го. Нахождение «при исполне-
нии» не отменяет, не смягчает, а 
наоборот – отягчает ответствен-
ность (пункты 6 и 12 части пер-
вой статьи 64 УК).

Кто нынче у нас настоящий 
преступник, а кто истинный борец 
с преступностью, нетрудно опре-
делить даже по внешнему виду 
и манерам поведения. У одних – 
открытые добрые лица и безоруж-
ные руки, как принято у честных 
законопослушных людей. У других 
– маски, шлемы и прочая маски-
ровка, резиновые палки и боевое 
оружие, машины без номеров и 
зловещие механизмы. Причем 
именно эти другие дезорганизуют 
движение в городе, топчут газоны, 
портят дома и дворы, исподтишка 
похищают и избивают людей, не 
желая назвать себя и предъявить 
доказательства и документы. Во 
всю ширь своего «норова» про-
явился и тот, кто больше четвер-
ти века стравливал, запугивал и 
обманывал. Ужель и теперь не вид-
но, вопреки кому устанавливалось 
спокойствие в нашей прекрасной 
стране?!

Возьмись добросовестный 
сыщик разобраться в проис-
ходящем – и вмиг бы исчезли 
сомнения, до какой фантастиче-
ской степени фальсифицирова-
ны результаты выборов. И тогда 
б новый срок для действующего 
правителя пришлось бы обсуж-

дать в совершенно ином контек-
сте. Но кто же рискнет расследо-
вать, коль Лукашенко и УЛИЦА 
навевают такие УЖАСЫ. Коль 
«крепкому орешку» еще предсто-
ит раскрыть свою полную ник-
чемность при отсутствии народ-
ной поддержки и истощении 
казны. Коль белорусским тол-
пам все еще не удается развеять 
абсурдный миф о собственной 
кровожадности, придуманный 
псевдоисториком.

К счастью, даже при нынеш-
ней «диктатуре» каждый имеет 
право отстаивать государствен-
ные и общественные интересы, 
прибегая к необходимой обо-
роне, достаточно внятно пропи-
санной и в Уголовном кодексе, и 
в Кодексе об административных 
правонарушениях.

Даже среди юристов порой 
встречаются люди, склонные 
слишком узко трактовать поня-
тие «необходимая оборона». Мол, 
это лишь право соразмерного 
ответа на насилие, угрожающее 
лично вам или вашим близким. 
Отнюдь! В статье 34 УК чита-
ем: «Не является преступлением 
действие, совершенное в состо-
янии необходимой обороны, то 
есть при защите жизни, здоро-
вья, прав обороняющегося или 
другого лица, интересов обще-
ства или государства от обще-
ственно опасного посягательства 
путем причинения посягающему 
вреда, если при этом не было 
допущено превышения пределов 
необходимой обороны».

А разве, скажите, вред от 
наших мирных протестов так 
велик, чтобы его расценивать 
как «превышение»?! Нет и еще 
раз НЕТ! Неизмеримо вреднее 
противоправное и «обществен-
но опасное» удержание власти 
лицом, неоднократно похваляв-
шимся собственными преступле-
ниями: от получения элитарного 
авто в «подарок» до организа-
ции «систематического осущест-
вления казней без суда» (что в 
статье 128 УК называется «пре-
ступлением против безопасности 
человечества»).

Надо отметить здесь, что по 
той же статье 34 УК «право на 
защиту от общественно опасно-
го посягательства принадлежит 
лицу независимо от возмож-
ности избежать посягательства 
либо обратиться за помощью к 
другим лицам или органам вла-
сти». То есть любой гражданин 
может оборонять свое государ-
ство от узурпации без оглядки 
на госорганы, обязанные подоб-
ное пресекать. А уж если такие 
органы и вовсе бездействуют, то 
помимо статьи о «необходимой 

обороне» защитник государства 
и общества вправе опереться еще 
и на статью о «состоянии край-
ней необходимости» (статья 36 
УК).

Аналогичным образом граж-
дане защищены статьей 5.1 КоАП, 
согласно которой «не является 
административным правонару-
шением действие, совершенное в 
состоянии необходимой оборо-
ны». Есть в том же кодексе и ста-
тья о «крайней необходимости» 
(статья 5.3 КоАП).

Более того, у каждого из нас 
есть право задерживать право-
нарушителей и преступников с 
причинением им вреда, «если 
иными средствами задержать 
такое лицо не представлялось 
возможным» (статья 5.2 КоАП 
и статья 35 УК). И, насколько 
я понимаю, преступник с огне-
стрельным оружием в руках дол-
жен быть готов к самым крайним 
ответным мерам, без которых 
ведь невозможно обезвредить и 
задержать его.

Из всего вышесказанного 
я делаю вполне однозначный 
ВЫВОД: нынешние мирные про-
тесты считать правонарушения-
ми и тем более преступления-
ми совершенно незаконно. Они 
вообще максимально гуманная и 
благородная форма необходимой 
обороны от таких преступлений, 
как удержание власти неконсти-
туционным путем.

Я, естественно, понимаю, что 
практически невозможно убе-

дить в законности нашей «необ-
ходимой обороны» бесноватых 
изуверов, так упоенно мучающих 
и унижающих ближних. Напрочь 
забывая при этом, что заведо-
мо неправомерный приказ не 
подлежит исполнению под угро-
зой уголовной ответственности 
(часть вторая статьи 40 УК и 
пункт 3 примечания к главе 37 
УК).

Драчуны и убийцы надеют-
ся, что им не придется отвечать, 
что их наградят за зверства, а 
не устранят как ненужных сви-
детелей начальственных злоде-
яний. Но все-таки осознание 
абсолютной правомерности 
своего поведения должно избав-
лять протестующих от излиш-
них душевных терзаний. Да и в 
карательных органах не так уж 
и много бессовестных. Поэтому 
есть надежда, что растолкован-
ное здесь поумерит желание 
терроризировать участников 
«несанкционированных акций».

В наших общих интересах не 
скатываться к напророченной 
нам «резне» между лукашистами 
и антифашистами. Нам нужно 
скорее приниматься за серьез-
нейшие проблемы и конфликты, 
накопленные бывшим лидером. 
Он-то успеет сбежать, а нам всё 
это останется…

Александр ПлАСкоВиЦкиЙ, 
экс-начальник главного 

юридического управления 
Администрации президента 

Республики Беларусь.

Из личного дела
Александр Пласковицкий родился 24 

сентября 1964 года в Минске в семье 
рабочих-тракторостроителей.

В 1972–1982 годах учился в СШ №98 
г.Минска.

В 1982–1983, 1986–1989 годах – 
студент юрфака БГУ.

С 1983-го по 1985 год – рядовой, 
младший, старший сержант, 
старшина Советской армии.

С 1987 года женат. Имеет сына Владимира 1988 года 
рождения, дочь Антонину 1989 года рождения.

1989 год – помощник заведующего орготделом 
Партизанского райисполкома г.Минска.

1989–1991 годы – старший лаборант, младший научный 
сотрудник Института философии и права Академии наук 
БССР. Одновременно в качестве соискателя закончил 
аспирантуру. Тема кандидатской диссертации – «Право 
собственности на природные ресурсы».

1991–1994 годы – референт, старший референт, 
завсектором, и.о. завотделом Секретариата Верховного 
Совета Республики Беларусь.

1994–2000 годы – завотделом, замначальника главка, 
начальник главка Администрации Президента Республики 
Беларусь.

Уволен «по требованию работника» (часть первая ст.41 
ТК). С тех пор фрилансер и временами сторож.

В Витебске четвертое воскресенье 
подряд проходили общегородские мар-
ши протеста против фальсификации 
итогов президентских выборов. Раньше 
милиция просто наблюдала за демон-
странтами и снимала их на видео. А 6 
сентября впервые произошли жесткие 
стычки силовиков с протестующими. 
Были применены дубинки, а также газ 
из баллончиков.

Посмотрите, уважаемые читатели, 
на этот снимок. Ну зачем, скажите, тра-

вить газом молодого человека? Неужели 
столько милиционеров не могут спокойно 
справиться с одним парнишкой? Чему их 
учили? На что они способны? Нет, это 
не поддержание порядка, а расправа над 
людьми. Тут уже нужно говорить не о 
правонарушениях со стороны протестан-
тов, а о полнейшем произволе людей в 
погонах.

Виктор коРЗУн.
Фото Алеся ПилеЦкого.

Последние события в стране показа-
ли, что общество практически расколото. 
Одну, малочисленную, часть представля-
ют ближайшее окружение А.Лукашенко и 
управленцы всех уровней, а также часть 
населения, находящуюся в зависимости 
от вертикали. Вторая часть, многочис-
ленная, не признает Лукашенко легитим-
ным президентом. И у миллионов людей, 
придерживающихся такой позиции, есть 
четкие основания. Президентские выбо-
ры прошли с грубейшими нарушениями 
и фальсификациями итогов голосова-
ния. На улицы и площади вышли сотни 
тысяч недовольных жителей не только в 
Минске, но и в других городах Беларуси. 
Протестующие вот уже месяц требуют 
отставки Лукашенко, проведения новых 
выборов и привлечения к ответствен-
ности членов избирательных комиссий, 
поправших закон.

Но есть еще одна часть общества, 
которая тоже не приемлет Лукашенко. 
Она выступает за тесный союз с Россией. 
Хотя накануне выборов Лукашенко столь-
ко наговорил о России!.. Однако можно 
поссорить президентов, но нельзя поссо-
рить народы. Наши страны очень во мно-
гом тесно связаны, и, конечно, есть люди, 
которые и в мыслях не допускают разры-
ва отношений с Россией. Пока они не уча-
ствуют в протестных акциях и не выходят 
на улицы под бело-красно-белыми флага-
ми, у них совсем другая идеология.

Есть подозрения, что, когда требо-
вание протестующих «Уходи!» будет 
выполнено, у этой категории граждан 
появится новый лозунг – «Хотим идти 
в Европу!». Но на этом пути уже много 
лет топчется наша соседка Украина.

Тем не менее это часть нашего обще-
ства, и она имеет право на свое мнение. 

И чем дальше будут продолжаться про-
тесты, тем больше будет сторонников 
этого пути. Нужно срочно разрешить 
этот конфликт. И решать его нужно 
без «автоматчиков». Лукашенко нужно 
уйти в отставку. Далее следует провести 
новые – демократические – выборы с 
участием всех слоев общества. Для кон-
троля за их ходом нужно будет пригла-
сить международные комиссии. Затем в 
спокойной обстановке обсудить и при-
нять новую Конституцию.

Не исключено, что общество при-
дет к тому, что Беларуси вообще не 
нужен институт президентства. Это 
очень затратная надстройка в структуре 
управления страной.

Пусть в нашей стране восторжеству-
ет благоразумие!

Александр Андреевич ЗАккиС, 
гражданин Республики Беларусь.

Гродзенскія ўлады праз дзяржаўныя 
СМІ спрабуюць абвінаваціць у гэтым 
несанкцыянаваныя мітынгі, натоўпы люд-
зей на вуліцах гарадоў, дэманстрацыі пра-
тэсту.

Намеснік начальніка ўпраўлення спор-
ту і турызму Гродзенскага аблвыканка-
ма Таццяна Лідзяева ў адным з інтэрв’ю 
сказала, што ўся турыстычная сфера: 
турфірмы, аб’екты харчавання, гісторыка-
культурная спадчына, гасцініцы, кафэ, 
рэстараны – пад пагрозай.

У жніўні 2019 года, паводле яе слоў, 
Гродзеншчыну наведалі амаль 14 тысяч 
турыстаў, сёлета – каля 1600. Экспарт 
турыстычных паслуг за апошнія паўгода 
склаў 2,2 мільёна долараў. Летась за 
аналагічны перыяд вобласць зарабіла каля 
6 мільёнаў долараў.

Так, рэгіён згубіў значныя сродкі ад 

турыстычнай сферы. І, вядома ж, у многім 
гэта звязана з грамадска-палітычнай 
сітуацыяй у нашай краіне. У той жа час 
што зрабілі гродзенскія ўлады, каб людзі 
не выходзілі на вуліцы, не пратэставалі? 
На жаль, менавіта яны вінаватыя ў тым, 
што адбыліся маштабныя фальсіфікацыі 
вынікаў прэзідэнцкіх выбараў, з чым гра-
мадскасць не можа змірыцца.

Тым часам у Польшчы пракуратура 
пачала расследаванне па факце арыш-
ту, збіцця і катаванняў у Беларусі трох 
палякаў, якія прыехалі ў нашу краіну ў 
турыстычных мэтах. Іх затрымалі ў 
Мінску 9 жніўня. Пра гэта паведаміла 
радыё RMF24.

Пасля вяртання з Беларусі, згодна з 
інфармацыяй радыё, яны прайшлі дэта-
лёвае абследаванне, судова-медыцынскую 
экспертызу, іх траўмы былі пацверджаны 

заключэннем эксперта.
Двое з іх – Вітальд Дабравольскі і 

Каспер Сяніцкі, асоба трэцяга не разга-
лошваецца. Дабравольскі распавёў, што 
іх затрымалі 9 жніўня пасля выхаду з 
рэстарана. Першыя 15 гадзін іх трымалі 
ў памяшканні, падобным на спартыўную 
залу, дзе былі яшчэ тры сотні затрыманых, 
там іх білі і пагражалі. Пазней перавезлі ў 
СІЗА Жодзіна. Палякі выйшлі на волю 13 
жніўня.

Падобныя затрыманні былі і ў Гродне. 
Некаторыя з польскіх турыстаў аказаліся 
за сценамі гродзенскай турмы, а пазней 
былі асуджаны і выдалены з краіны. Гэта, 
як і многае іншае, негатыўна адбіваецца 
на іміджы нашай краіны, а таму паток 
турыстаў, у тым ліку на Гродзеншчыну, 
скарачаецца.

Аляксей МІХАлЁЎ.
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НОВОСТИ ГЕРМАНИИ

ТЫМ чАСАМ

Сколько зарабатывает канцлер 
Германии Ангела Меркель?

Многие полагают, что, поскольку Меркель занимает высшую должность в стране и занимается 
важными государственными делами на протяжении столь долгого времени, то она, несомненно, 

является миллионером. Но так ли это на самом деле?

В принципе, доходы любого 
политика в Германии не являются 
государственной тайной, сообщает  
www.germania.one. При желании 
информацию может получить любой 
гражданин. Итак, согласно общедо-
ступным данным, федеральный кан-
цлер Германии Ангела Меркель полу-
чает в месяц примерно 18.000 евро. 
Кроме того, ей положена дополни-
тельно половина месячной зарпла-
ты депутата, которая в настоящее 
время составляет около 4554 евро, 
а также паушальная сумма расходов 
в размере 3230 евро. Таким образом, 
месячный доход Ангелы Меркель 

составляет примерно 25.800 евро, или 
300.000 в год. Это означает, что за 
последние десять лет Меркель зара-
ботала на посту канцлера более 2,4 
миллиона евро.

В период с 2001-го по 2005 год 
Меркель заработала в общей сложности 
около 400.000 евро в качестве депута-
та парламента плюс 550.000 в качестве 
федерального министра и за членство 
в федеральном правительстве. В итоге 
получается, что за годы политической 
карьеры Ангела Меркель заработала 
около 3,5 миллиона евро. За исключени-
ем расходов на проживание, состояние 
канцлера оценивается в настоящее вре-
мя примерно в 3 миллиона. Возможно, 
кому-то покажется, что это огромная 
сумма. Однако не стоит забывать, что 
Ангела Меркель много лет трудится на 
благо 82 миллионов граждан Германии.

Маски, ограничения 
для транспорта и 

развлечений: Турция 
усилила карантин
Турция анонсировала новые 

карантинные ограничения 
из-за роста количества зара-
жений. Распоряжение об усиле-
нии карантина прислали губер-
наторам всех провинций, кото-
рых в стране 81.

На всей территории страны 
в общественных местах маски 
будут обязательными, включая 
такие пространства, как парки 
и пляжи.

Запрещают перевозку стоячих 
пассажиров в городских автобу-
сах, в частности микроавтобусах, 
если при этом невозможно обе-
спечить соблюдение дистанции. 
Жесткость этого ограничения для 
метро, трамваев и больших авто-
бусов регионы могут определять 
самостоятельно.

Запрещают концерты и подоб-
ные развлечения в ресторанах, 
гостиницах и кафе после 24.00.

Кроме этого, местные вла-
сти призывают усилить про-
верку соблюдения карантина на 
рынках, пляжах, в учреждениях 
и других общественных местах.

С первых дней сентября 
суточный прирост заражений 
в Турции составляет около 1,5 
тысячи, а 7 сентября превысил 
1700. Всего с начала эпидемии 
в Турции зарегистрировали 
281.500 подтвержденных случа-
ев коронавируса и 6730 смертей.

Глава Еврокомиссии крайне обеспокоена планами 
Британии нарушить Brexit-договоренности

Президент Еврокомиссии Урсула фон дер Ляйен назвала намерение Великобритании одобрить 
законопроект о внутреннем рынке нарушением международного права, что способно подорвать  

доверие к Лондону.
Об этом сообщает «Европейская правда».

В ФОКУСЕ

«Очень обеспокоена заяв-
лениями британского прави-
тельства о намерениях нару-
шить Соглашение о выходе. 
Это нарушит международное 
право и подорвет доверие. 
Договоры должны выполнять-
ся – это основа благополуч-
ных отношений в будущем», 
– заявила фон дер Ляйен в 
своем Twitter.

Законопроект о внутрен-
нем рынке Великобритании, 
касающийся таможенных про-
цедур в Северной Ирландии, 
должен быть поставлен на 
первое голосование в парла-

менте Великобритании на сле-
дующей неделе.

Документ касается вопро-
сов так называемого протоко-

ла Северной Ирландии – эле-
мента соглашения о выходе из 
ЕС, предназначенного предот-
вратить возвращение «жест-
кой» границы между Северной 
Ирландией и Республикой 
Ирландия.

Лондон утверждает, что 
документ сделает лишь «незна-
чительные уточнения в чрез-
вычайно конкретных сферах».

ЕС заявил, что только пол-
ное внедрение соглашения о 
выходе является «предпосыл-
кой переговоров о будущем 
партнерства» между блоком 
и Британией.

Дональд Туск предложил  
выдвинуть Тихановскую  

на Нобелевскую премию мира

РЕЗОНАНС

ТЕМ ВРЕМЕНЕМ

ИНИЦИАТИВА

Э к с - п р е д с е д а т е л ь 
Евросовета и бывший пре-
мьер-министр Польши 
Дональд Туск предложил 
Евросоюзу номинировать 
экс-кандидата в прези-
денты Беларуси Светлану 
Тихановскую и ее мужа, 
белорусского блогера 
Сергея Тихановского, на 
Нобелевскую премию мира.

«Думаю, это будет 
мощным сигналом, если ЕС 
выдвинет на Нобелевскую 
премию мира Светлану 
Тихановскую и ее мужа 
Сергея, который до сих пор 
находится в тюрьме, что-

бы отдать дань уважения 
всем белорусам, участво-
вавшим в этом самом мир-

ном за многие годы движе-
нии (протеста)», – написал 
Туск в Twitter.

Страны G7 требуют от России ответов…
Главы МИД стран Группы семи (G7) требуют от России немедленно прояснить,  

кто несет ответственность за отравление оппозиционера Алексея Навального, и наказать виновных.

ГРОМКАЯ ТЕМА

Об этом говорится в заяв-
лении министров.

«Мы, министры ино-
странных дел Германии, 
Франции, Италии, Японии, 
Канады, Великобритании 
и Соединенных Штатов 
Америки, а также высокий 
представитель Европейского 
Союза единогласно и реши-
тельно осуждаем доказан-
ное отравление Алексея 
Навального» – говорится в 
заявлении.

Как отмечается, Германия 
проинформировала партне-
ров по G7 о том, что кли-
нические и токсикологиче-
ские исследования немецких 

медицинских специалистов 
и специальной лаборатории 
бундесвера показали, что 
Навальный стал жертвой 
нападения с применением 
химического нервно-парали-
тического вещества из груп-
пы «Новичок», разработан-
ной Россией.

«Мы, министры иностран-
ных дел стран G7, призываем 
Россию немедленно и полно-
стью прояснить, кто несет 
ответственность за эту 
отвратительную ядовитую 
атаку, и привлечь виновных 
к ответственности в све-
те обязательств России по 
Конвенции о запрещении хими-

ческого оружия», – подчеркну-
ли министры.

Они называют нападение 
на Навального еще одним 
тяжелым ударом по демокра-
тии и политическому плюра-
лизму в России.

«Он представляет 
серьезную угрозу для всех 
тех, кто работает над 
защитой политических 
и гражданских свобод, 
которые Россия обязалась 
гарантировать. Мы при-
зываем Россию соблюдать 
свои обязательства по 
Международному пакту о 
гражданских и политиче-
ских правах и гарантиро-

вать эти права, включая 
право на свободу выражения 
мнений, своим гражданам», 
– говорится в заявлении.

Алексей Навальный, 
известный критик президен-
та Владимира Путина, был 
доставлен в Германию в про-
шлом месяце после того, как 
потерял сознание во время 
полета из Томска в Москву.

Германия пришла к выво-
ду, что он был отравлен веще-
ством из группы «Новичок».

7 сентября клиника 
«Шарите», где находится 
Навальный, сообщила, что 
политика вывели из искус-
ственной комы.

А КАК У НИХ?..

МАРШРУТЫ

Финляндия хочет 
разрешить въезд 
туристам даже  

из «красной зоны»
Правда, с одним условием.
Правительство Финляндии 

хочет путем законодательных 
изменений облегчить иностран-
ным туристам въезд в стра-
ну. Премьер-министр Санна 
Марин на встрече с журнали-
стами заявила, что после ново-
введения в Финляндию можно 
будет приехать также из «крас-
ных» стран с высоким риском 
заражения коронавирусом – 
при наличии свежего негатив-
ного теста на COVID-19.

Ограничения, введенные 
из-за пандемии коронавиру-
са, создали серьезные пробле-
мы для туристической сферы 
Финляндии. В частности, зим-
ний туристический сезон в 
Лапландии под угрозой срыва.

Планируется, что прави-
тельство Финляндии обсудит 
изменения правил поездок уже 
в ближайшие дни.

Евросоюз введет санкции против  
40 представителей белорусского режима

В санкционном списке будут лица, которые принимали участие  
в фальсификации результатов президентских выборов и причастны 

к жестокому подавлению протестов в Беларуси.
По словам одного 

из дипломатов, список 
пока является неполным, 
поскольку до сих пор про-
должаются дискуссии, 
должен ли в списке быть 
Александр Лукашенко, 
который выполняет обя-
занности президента 
Беларуси.

Санкции предусматрива-
ют запрет на въезд в страны 
ЕС и замораживание финан-
совых активов на террито-
рии блока.

Ранее агентство Reuters 
сообщало, что Евросоюз до 
середины сентября наме-
рен ввести санкции против 
31 высокопоставленного 
чиновника Беларуси, в том 
числе против главы МВД.

По данным СМИ, 
Лукашенко под санкции не 
попадет. Германия, которая в 
течение шести месяцев пред-
седательствует в ЕС, хочет 
больше времени для диалога 
и оставить открытой воз-
можность добавления имени 

президента на более позднем 
этапе.

Как сообщала «Народная 
Воля», 31 августа Литва, 
Латвия и Эстония стали пер-
выми в мире государствами, 
которые ввели персональ-
ные санкции после противо-
речивых выборов и пода-
вления мирных протестов в 
Беларуси.

Балтийские государства 
внесли в санкционные спи-
ски 30 белорусских чинов-
ников, включая Лукашенко.

В бундестаге готовы взять под опеку 
Марию Колесникову в случае  

ее заключения
Вице-глава бундестага Клаудиа Рот готова поручиться за белорусскую 

оппозиционерку в случае ее длительного заключения.

Об этом Рот рассказала в интервью 
агентству новостей dpa:

«Мария Колесникова – лицо демократи-
ческого движения в Беларуси, я выражаю ей 
свою большую солидарность, ее необходимо 
поддерживать и защищать».

По словам Рот, если Колесникову лишат 
свободы на длительный срок по политиче-

ским мотивам, она как заместитель пред-
седателя бундестага возьмет опеку над бело-
русской оппозиционеркой.

В то же время, по данным офиса Клаудии 
Рот, подобная опека может быть органи-
зована через правозащитную организацию 
Libereco, которая выступает за соблюдение 
прав человека в Беларуси и Украине.

СЛЫШАЛИ?

З-ЗА КРАТАЎ

У камеры Павел Севярынец  
быў без ботаў

На Акрэсціна іх проста згубілі, у халоднай камеры ён быў у шлёпанцах. І займеў праблемы з нагамі.
Пра гэта «Народнай Волі» распавяла жонка Паўла Севярынца Вольга, якая літаральна ўчора атрымала  

ад мужа тры новыя лісты.

Нобелевский лауреат Светлана 
Алексиевич обратилась к белорусам  

и российской интеллигенции
Уже не осталось никого 

из моих друзей-единомыш-
ленников в президиуме 
Координационного сове-
та. Все или в тюрьме, или 
выброшены за границу. 
Сегодня взяли, последним, 
Максима Знака.

Сначала у нас похити-
ли страну, похищают лучших 
из нас. Но вместо вырван-
ных из наших рядов при-
дут сотни других. Восстал не 
Координационный комитет. 
Восстала страна. Я хочу повто-
рить то, что говорю всегда. 
Мы не готовили переворот. 
Мы хотели не допустить рас-
кола в нашей стране. Мы хоте-
ли, чтобы в обществе начался 
диалог. Лукашенко говорит, что 
не будет говорить с улицей, а 
улица – это сотни тысяч людей, 
которые каждое воскресенье и 
каждый день выходят на улицу. 
Это не улица. Это народ.

Люди выходят на ули-

цу со своими маленькими 
детьми, потому что они 
верят, что они победят.

Еще я хочу обратиться к 
русской интеллигенции, назо-
вем это так по-старому обы-
чаю. Почему вы молчите? Мы 
слышим только редкие голоса 

в поддержку. Почему вы мол-
чите, когда видите, как рас-
таптывают маленький, гор-
дый народ? Мы все еще ваши 
братья.

А своему народу я хочу 
сказать, что я люблю его. Я 
горжусь им.

Вот опять кто-то неиз-
вестный звонит в дверь…

Напомним, что сегодня к 
Светлане Алексиевич приш-
ли оперативники в штат-
ском, ей звонят на телефон и 
домофон, требуют впустить 
в квартиру.

– Адразу тры прыйшлі! – 
сказала Вольга. – Але не магу 
сказаць, што ад яго шмат 
навін. Ён не піша нічога тако-
га, відаць, спецыяльна, каб 
лісты прапускалі.

– Але больш-менш нар-
мальнае ліставанне паміж 
вамі ўжо наладзілася?

– Я не сказала б. Адзін 
ліст спачатку прыйшоў, і праз 
паўмесяца потым – тры адра-
зу. Хаця я ведаю, што ён піша 
рэгулярна. Але ёсць хоць такое 
ліставанне – і дзякуй Богу! 
Адвакат да яго ходзіць пры-
кладна раз у паўмесяца, бо 
працэс стаіць, ніякіх следчых 
дзеянняў з ім не праводзіцца.

– Адвакат проста яго пра-
ведаць ходзіць?

– Так. Да гэтага адвакат 
была, калі быў допыт і калі 
прад’яўлялі абвінавачанні. З 
тых часоў – нічога.

Паша напісаў пра тое, 
што чуў, як нейкія дзяўчаты 
спявалі «Купалінку» і потым 
ім суседнія дворыкі пляскалі. 
Гэта такі цікавы момант, пра 
які ён піша ў апошніх лістах.

– Прэсу незалежную яму 
ж не прыносяць?

– Так. Прыносяць толькі 
«СБ», бо іншым газетам 
заблакіравалі распаўсюд. Ён 
гаворыць, што з дзяржаўнай 
прэсы, як з крывога люстэр-
ка, можна больш-менш зразу-
мець, што адбываецца на волі.

Піша, што шмат моліцца, 
што захапляецца беларусамі. 
Перажывае, што ў беларускія 
справы можа ўмяшацца Расія, 
але кажа, што пры такой 
колькасці людзей, якія выход-
зяць цяпер на вуліцы, наўрад 
ці што атрымаецца.

Павел паведаміў, што да 
яго пачалі патроху прапускаць 

лісты і ад тых людзей, якія 
пішуць яму словы падтрымкі. 
Некаторых, дарэчы, ён нават і 
не ведае.

– На ўмовы на Валадарцы 
не скардзіцца?

– Мне падаецца, што горш, 
чым на Акрэсціна, няма нідзе.

– Колькі чалавек у каме-
ры, дзё ён сядзіць?

– Камера на дваіх. Але ён 
пра ўмовы асабліва нічога не 
піша.

– Ведаю, што не так 
даўно маці Паўла адмовілі ў 
спатканні з ім. Маўляў, няма 
падстаў. А вам?

– Я таксама звярталася з 
просьбай аб спатканні, але 
пакуль не ведаю... Я зараз не ў 
Мінску, ведаю, што нейкі ліст 
са Следчага камітэта прыйшоў, 
але мне ў рукі ён яшчэ не 
трапіў.

– А як вы спраўляецеся 
без Паўла?

– Шчыра кажучы, цяжка. 
Але вось зараз, калі прыйшлі 
лісты, дыхаць стала крыху ляг-
чэй. З’яўляюцца сілы, і нешта 
хочацца рабіць, асабліва калі 
Паша піша, што будзе дама-

гацца спаткання, просіць 
нейкія рэчы перадаць. А так… 
Гэты раз чамусьці мне склада-
на. Вельмі вялікае беззаконне 
творыцца ў краіне. Не толькі 
Паша, але і іншыя сядзяць па 
надуманых прычыных. І ўся 
цяжкая атмасфера, якая цяпер 
пануе ў краіне, накладае свой 
адбітак. І на душы цяжкавата.

А ў побытавым плане няма 
асабліва на што скардзіцца. 
Нам дапамагаюць, усё добра.

– Вы сказалі, што зараз не 
ў Мінску. А дзе?

– У маіх бацькоў разам з 
Францішкам. Прыхварэла, 
нейкі моцны вірус падхапіла 
(але не каранавірус), і цяпер 
ніяк не можам вярнуцца.

Дарэчы, Павел піша, што 
на Акрэсціна згубілі ягоныя 
боты і ён усё лета правёў у 
вельмі вялікай камеры ў адніх 
шлёпках, і толькі зараз яму 
перадалі абутак, бо мы і паду-
маць не маглі, што можна 
згубіць боты чалавека! Добра, 
што хоць на Валадарку можна 
перадаваць рэчы. Можа, нават 
і спецыяльна абутак згубілі, 
каб такім чынам ціснуць на 

яго, стварыць некамфортныя 
ўмовы.

Паша сядзіць з 7 чэрве-
ня. Ужо больш за тры меся-
цы… Я стараюся заставацца 
аптымісткай, але ў той жа час 
рыхтуюся да горшага. Сам 
Паша трымаецца годна. І па 
лістах не бачна, што ён шмат 
перажывае. Ён моцны. Сумуе, 
канешне, па нас. Але ўсе мы 
спадзяёмся, што гэтая справа 
рассыплецца, бо там і смех і 
грэх, нават няма пра што гава-
рыць…

– Францішак сумуе па 
бацьку?

– Так, ён расце і многія 
рэчы разумее. Паша яму, дарэ-
чы, прысвяціў кавалак ліста, я 
Францішку яго прачытала.

Мяне ведаеце што 
падтрымлівае яшчэ? На 
Валадарцы добрая кампанія 
зараз, усё прыстойныя і харо-
шыя людзі, я падтрымліваю 
кантакты з роднымі. І разу-
мею, што не адна. І ад гэтага 
крыху прасцей і лягчэй…

«Мама, прабач, 
калі ласка…»
Ліст ад Паўла не так 

даўно атрымала і ягоная 
маці Таццяна Севярынец.

«Малюся, думаю пра 
вас, Волечку з Францішкам, 
– піша Павел. – Вельмі 
шкадую, мамулечка, што 
не адказаў на твой апошні 
званок – адной нагой ужо 
быў не дома, тэлэфон не 
браў з сабой. Прабач, мама, 
калі ласка…»

Марына кокТыШ.
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Як «на сутках» у Гродне 
агітуюць за Лукашэнку

За 15 сутак адбыцця пакарання ў камеры Гродзенскага ізалятара часовага ўтрымання, што на вуліцы Гая, 
Юрыя Прылашкевіча сем разоў выклікалі на допыт следчыя. І пры гэтым кожны раз «прамывалі мазгі».

Профессор Леонид ПЕРГАМЕНЩИК:

«Страх боится активности» 
Август 2020 года навсегда запомнится белорусам беспрецедентной жестокостью силовиков. Многие из пострадавших еще долго будут залечивать нанесенные им увечья. Но тех, кому 
приходится восстанавливаться психически и психологически, гораздо больше. Среди них не только травмированные физически, но и их родные, друзья, коллеги. По большому счету 
пострадавшим можно считать любого нормального, чувствующего человека, который заглянет в интернет и переживет шок от того, что прочтет и увидит. Можно сказать, белорусам в 

эти окаянные дни нанесена коллективная психотравма.
О том, как с ней справиться, «Народная Воля» расспросила доктора психологических наук, профессора БГПУ им.М.Танка Леонида Пергаменщика.

– Леонид Абрамович, как 
проявляется посттравмати-
ческий синдром? Сколько он 
может длиться?

– Все люди разные, как и их 
реакции на одну и ту же кризис-
ную ситуацию. Для кого-то из 
переживших насилие это станет 
значимым событием биографии. 
Увидев неприглядную, неспра-
ведливую сторону жизни, они 
многое переоценят, станут более 
сильными и уверенными в себе. 
У других перенесенные потрясе-
ния обернутся впоследствии пси-
хосоматическими проявлениями. 
По обращениям к психологам 
мы видим, что у многих после 
травмы нарушается сон, аппетит, 
память, концентрация внимания, 
наблюдается тремор рук, тахи-
кардия. Они подвержены паниче-
ским атакам, страху, растерянно-
сти. Некоторые боятся выходить 
из дома, боятся людей в форме, 
замыкаются в себе, ничего не 
хотят рассказывать.

Острая стадия переживания 
стрессового события (ее еще 
называют шоком, оцепенением) 
может длиться до 30 дней, после 
чего состояние стабилизируется, 
и постепенно люди возвращают-
ся к докризисному периоду. Но 
случается, что стресс переходит в 
хроническую форму, развивается 
депрессия, посещают суицидаль-
ные мысли. Если спустя месяц-
два после случившегося само-
чувствие не улучшается, нужно 
обращаться к специалистам.

– Какая категория людей, 
по оценкам психологов, лучше 
справляется с психотравмами, 
а какая «увязает» в них? Можно 
ли самостоятельно преодоле-
вать страх, если он приобретает 

хронический характер?
– С кризисом всегда легче 

справляются психически здоро-
вые, целеустремленные, обра-
зованные люди, у которых есть 
сильный тыл, поддержка близ-
ких. Неуверенные в себе, пере-
жившие в жизни другие кризис-
ные события и не преодолевшие 
их чаще оказываются в состо-
янии хронического стресса. К 
сожалению, у некоторых после 
кризисных ситуаций форми-
руется рентная установка. Суть 
ее – «мне должны компенсиро-
вать мои страдания». А здоровое 
поведение состоит в том, чтобы 
принять горькие события как 
часть жизни, принять помощь, 
но не считать себя жертвой. 
Страх – это нормальная реакция, 
это сигнал об опасности, к нему 
нужно прислушиваться. Без него 
человечество не выжило бы. Чего 
он «боится»? Действий, деятель-
ности, активности. Поэтому для 
борьбы со страхом очень важно 
продолжать заниматься тем, что 
нравится и в чем вы добивались 
хороших результатов. Каждый 
человек должен иметь прове-
ренный «инструмент» выхода из 
кризиса. Это могут быть дыха-
тельные практики, хобби, про-
гулки на природе, чтение, обще-
ние с людьми и четвероногими 
питомцами. Психологи сегодня 
обучают полезным навыкам и 
техникам тех, кто пережил кри-
зисную ситуацию.

– Как помочь тем, кто не 
готов посвящать в свои пережи-
вания даже родных, не говоря 
о посторонних? Очень многие 
пострадавшие никуда не обра-
щаются…

– Чтобы освобождаться от 

внутренней боли, нужно расска-
зывать о ней, делиться ею. Но 
если кто-то не хочет обращаться 
к психологам, насильно его не 
заставишь. Пострадавшим мож-
но помогать через ближайшее 
окружение: родителей, супругов, 
братьев и сестер, друзей. Близкие 
должны усвоить: все, что про-
исходит в посткризисный пери-
од, – это нормальная реакция на 

ненормальную ситуацию. Семья 
связывает травмированных 
людей с миром. Для прошедших 
через насилие мир – синоним 
опасности, угрозы. Задача род-
ственников – демонстрировать 
стабильность и спокойствие, 
делать то, что и обычно: готовить 
еду, убирать, читать, выходить 
на прогулку, показывать, что 
они по-прежнему любят и будут 

с пострадавшими при любых 
обстоятельствах. Больше всего в 
кризисных ситуациях человека 
«убивает» равнодушие, безразли-
чие со стороны близкого круга.

– В некоторых семьях 
пострадавших не только не под-
держивают, но еще и осужда-
ют. Как защититься от чувства 
вины, которое культивируют?

– Такое отношение близких 
усиливает травму. Возникает 
когнитивный диссонанс: с одной 
стороны, человек чувствует себя 
несправедливо пострадавшим, 
с другой – виноватым в этом. 
Любовь близких, прежде всего 
родителей, должна быть безус-
ловной. Семья – последняя защи-
та, последняя крепость. И если 
вы хотите, чтобы сыну или доч-
ке стало легче, нельзя обвинять. 
Нужно не устраивать политиче-
ские диспуты, а помочь родному 
человеку прийти в себя, вернуть 
уверенность.

– Сегодня от многих постра-
давших от насилия слышу: 
«Хочу поскорей уехать из этой 
страны». Насколько эта реак-
ция правильная, здоровая, на 
взгляд психолога?

– Миграция требует от чело-
века значительных усилий: в 
другой стране – другая культура, 
язык, люди, и к новым условиям 
нужно адаптироваться. Уезжая в 
состоянии стресса, человек уво-
зит с собой травмирующее собы-
тие. Новая непривычная жизнь 
не способствует выздоровлению, 
а нередко только усугубляет 
кризис. Психологи рекомендуют 
восстановиться дома, и только 
потом принимать решение.

– Уверена, очень многих 
белорусов волнует: чем объяс-

нить немотивированную звери-
ную жестокость силовиков по 
отношению к невооруженным 
согражданам? Пытки, издева-
тельства, которым подвергли 
ни в чем не виновных мирных 
людей, – за пределами понима-
ния. И ведь все эти нелюди без-
наказанны и по-прежнему оста-
ются на своих местах.

– Чтобы ответить на этот 
важнейший вопрос професси-
онально, я должен располагать 
результатами тщательных иссле-
дований. А их нет, и не извест-
но, когда появятся. Такого опыта, 
как в августе нынешнего года в 
Беларуси, еще не было. К сожа-
лению, психологов не допуска-
ют к тем, кто совершает насилие. 
Сейчас мы занимаемся практи-
ческой помощью пострадавшим. 
На анализ произошедшего пока 
нет времени. Вопрос о природе 
жестокости и садизма изучается 
специалистами во всем мире, на 
эту тему написана масса трудов. 
Есть такое понятие в психологии 
– «банальность зла». Его ввела 
философ Ханна Арендт, написав-
шая книгу об Альфреде Эйхмане, 
«архитекторе» Холокоста. Этот 
человек, загубивший миллионы 
людей, был хорошим семьяни-
ном, заботился о жене и сыно-
вьях, любил музыку, отличался 
дисциплинированностью и даже 
говорил о Боге. Как такое воз-
можно? И как в Германии – одном 
из мировых центров цивилиза-
ции своего времени – произошло 
заражение бациллами ненависти? 
Однозначного ответа на этот 
вопрос по-прежнему нет. После 
своего классического экспери-
мента американский социаль-
ный психолог и педагог Стэнли 

Милгрэм сделал вывод: причина 
необычной жестокости испытуе-
мых – снятие с себя ответствен-
ности за содеянное, передача ее 
другому.

– Вы занимались реабили-
тацией пострадавших после 
аварии на ЧАЭС, трагедии на 
Немиге, теракта в метро, ЧП в 
столбцовской школе. В чем осо-
бенности работы с пострадав-
шими от силовиков?

– Прежде мы имели дело с 
пострадавшими после завер-
шившегося события и пример-
но понимали, какую помощь и 
как нужно оказывать, видели 
временную перспективу. Главная 
особенность нынешней ситуации 
– ее незавершенность. Наша зада-
ча – научить преодолевать то, 
что произошло, сопротивлять-
ся тому, что может случиться, и 
выработать стратегию поведе-
ния в условиях, когда кризис не 
закончен.

– На что можно, по-вашему, 
опереться в эти трудные време-
на, когда совершенно непонят-
но, что ждет завтра?

 – Рождается гражданское 
общество. Люди объединяются 
между собой для выполнения 
самых простых задач – помочь 
врачам, которые на передовой 
в борьбе с коронавирусом, под-
держать пострадавших от наси-
лия. Это основа, фундамент для 
формирования самоуважения 
как отдельного человека, так и 
общества. Возможно, это самый 
важный, значительный результат 
происходящего на наших глазах 
травматического события.

Беседовала илона 
ВоСкРеСенСкАЯ.

Фото автора.

«Нас забралі без 
агрэсіі і асудзілі 
за дзве хвіліны»

Юрый Прылашкевіч 
нарадзіўся ў Гродне, але зараз 
жыве і працуе ў Смаргоні. 
З пачаткам акцый супраць 
фальсіфікацый на выбарах ён 
узяў адпачынак за свой кошт 
і паехаў пратэставаць у родны 
горад.

Яго затрымалі ў парку імя 
Жылібера 23 жніўня, калі ён з 
братам і іншымі людзьмі стаяў 
з бел-чырвона-белым сцягам 
у руках побач з вечным агнём. 
Ужо ад пачатку заўважыў, што 
за імі сочаць амапаўцы, і нават 
падумаў: напэўна, забяруць.

«Так і адбылося: калі мы ўжо 
сабраліся разыходзіцца, да нас 
падышлі некалькі амапаўцаў 
і сказалі, што мы сёння дамоў 
не патрапім, а паедзем з імі, – 
згадвае Юрый. – Праўда, забіралі 
нас без асаблівай агрэсіі».

Спачатку адвезлі ў Ленінскі 
РАУС. Міліцэйскі афіцэр адразу 
прыгразіў, што будзе ўзбуджана 
крымінальная справа за 
арганізацыю несанкцыянаванага 
мерапрыемства. Праўда, потым, 
кудысьці сышоўшы і вярнуўшыся 
з нейкай паперай, паведаміў, 
што на Юрыя складзены 
адміністрацыйны пратакол за 
ўдзел у несанкцыянаваным 
мерапрыемстве.

«Я з тым пратаколам 
не пагадзіўся і сваю пазіцыю 
патлумачыў канстытуцыйным 
правам на свабоду выказванняў 
і волевыяўлення, – канстатуе 
мой суразмоўца. – Пратакол не 
падпісаў».

Амаль да раніцы затрыманыя 
прасядзелі ў Ленінскім РАУС, а 
потым іх адвезлі ў ІЧУ на вуліцы 

Гая. У машыне было шэсць 
чалавек – усіх затрымалі на 
акцыі ў парку Жылібера.

У ізалятары Юрый трапіў 
у камеру разам з братам. Яшчэ 
праз дзень прыехалі трое суддзяў, 
і пачаліся працэсы.

Прылашкевіча судзіла 
жанчына, прозвішча якой ён не 
запомніў, але ў памяці на ўсё 
жыццё засталося іншае.

«Сведкі не было, ён 
нібыта быў у камандзіроўцы, 
суддзя зачытала пратакол 
і запыталася, ці згодны я з 
тым, што напісана, – узгадвае 
Прылашкевіч. – Я адказаў, што 
не згодны, а яна мне аб’явіла: раз 
не згодны – 15 сутак арышту».

Суд працягваўся дзве хвіліны. 
Брата Юрыя аштрафавалі на 
15 базавых велічынь, бо ён з 
пратаколам пагадзіўся.

«Я сказаў суддзі «Дзякуй 
вялікі!» і пажадаў добрага 
здароўя, – без ценю ўсмешкі кажа 
спадар Юрый. – Няхай гэта 
будзе на яе сумленні».

Пазнаёміўся  
з «ненастаяшчым 

прэзідэнтам»
У камеры, кажа Юрый, 

жыццё, канечне, не цукар. 
Харчаванне дрэннае, але родныя 
і тыя, хто вызваліўся раней, 
прыносілі перадачы. Дарэчы, 
ён быў вельмі здзіўлены, калі 
пры вызваленні яму выпісалі 
рахунак за харчаванне. Белы 
хлеб з кіпенем на раніцу і суп, 
які цяжка назваць супам, у абед 
абыходзіліся яму штодня ў 13 
рублёў 50 капеек.

Затое давялося пазнаёміцца 
з цікавымі людзьмі. Усе яны 
адбывалі пакаранне за тое, што 
бралі ўдзел у акцыях.

Асабліва ўразіў карыкатурыст 
Андрэй Янковіч. На адной 
з акцый ён пераўвасобіўся ў 
Лукашэнку (для гэтага згаліў 
на макушцы валасы) і трымаў 
у руках плакат з надпісам 
«Ненастаяшчы прэзідэнт». Яму 
прысудзілі 7 сутак, як сам ён 
жартаваў, за знешні выгляд. 
Калі Андрэй адседзеў свае суткі, 
дадалі яшчэ 10 за іншую акцыю.

«Вельмі харошы хлопец 
– жывы, праўдзівы, любіць 
жартаваць, – згадвае Юрый. – 
Шкада, што з такімі людзьмі 
даводзіцца знаёміцца за 
кратамі».

У камеры паміж затрыманымі 
адчувалася салідарнасць, людзі 
імкнуліся падтрымліваць адзін 
аднаго хаця б добрымі словамі.

Да супрацоўнікаў ІЧУ Юрый 
прэтэнзій не мае, яго, наадварот, 
здзівіла, што да «палітычных» 
яны ставіліся даволі адэкватна.

«Ён нармальны 
мужык, ён за нас...»

Самым цяжкім за гэтыя дні, 
паводле слоў майго суразмоўцы, 
было хадзіць на допыты да след-
чых. За 15 дзен знаходжання ў 
ІЧУ яго выклікалі сем разоў.

«Найперш дапытваліся, ці 
плацілі за ўдзел у акцыях грошы», 
– кажа Юрый.

Ён у адказ ў іх пытаўся, ці 
давалі ім кватэры і па тысячы 
долараў за тое, што збівалі люд-
зей. Пасля такіх слоў следчыя 
пачыналі запалохваць. Паказвалі 
нейкія здымкі з бойкамі: 
маўляў, вось мужчына, падоб-
ны на цябе, можаш трапіць пад 
крымінальную справу.

Кожны раз на размову 
выклікалі розныя следчыя. 
Прамыўка мазгоў працягва-

лася хвілін дзесяць. А апошні 
раз з ім размаўлялі больш за 
гадзіну, прычым вельмі груба, 
па-хамску.

«Ты мне сябар ці вораг?» – 
пытаўся адзін з іх, – успамінае 
Юрый. – А я яму адказваў: зале-
жыць ад таго, як мы з табой 
паразмаўляем. І потым пачалі 
страшыць: маўляў, калі пойд-
зем пад Еўрасаюз, нам будзе 
хана, і падобныя глупствы. А 
потым пытаюцца: «Навошта 
выйшаў на плошчу?» Я ім шчы-
ра казаў: вы самі добра разумее-
це, што падманулі і мяне, і вас, 
сфальсіфіцыравалі вынікі галаса-
вання. А мне ў адказ: бацька за 
нас, ён мужык...»

На такія размовы 
выклікалі ўсіх 
«палітычных»

Пасля таго як Юрый выйшаў 
з ізалятара, да яго жонкі на пра-
цу прыйшлі два супрацоўнікі 
міліцыі з крымінальнага вышуку 
і пачалі цікавіцца, дзе яе муж. 
Яны яўна хацелі, каб іх пачула 
як мага больш людзей. Але ўсе 
супрацоўніцы выказалі жанчыне 
падтрымку.

Што найбольш уразіла 
за гэтыя 15 сутак – пустыя 
вочы амапаўцаў, якія яго 
затрымлівалі.

«Там ні кроплі інтэлекту. 
Людзі, якія не ведаюць гісторыі 
сваёй краіны, працуюць толькі па 
загадзе, называюць бел-чырвона-
белы сцяг фашысцкім і зацята ў 
гэта вераць», – сумна заўважае 
Юрый. 

Праўда, напрыканцы нашай 
размовы бадзёра дадае: «Усё 
роўна мы пераможам!»

Міхал кАРнеВІЧ.

ЭКСПЕРТИЗА

З ПЕРШЫХ ВУСНАЎ

МУДРЫЕ МЫСЛИ

 Власть спокойно 
терпит комплименты и 
аплодисменты,  
а все остальное терпит 
народ.

(Восточная мудрость.)

Вадзім КРЫВАШЭЕЎ:

«Я адкрыты  
  для прапаноў…»

Звольнены за «кепскую ідэалагічную працу ў калектыве» дырэктар Рэспубліканскага 
цэнтра алімпійскай падрыхтоўкі па фрыстайле Крывашэеў шукае працу.

Перад звальненнем Крывашэева 
шэраг фрыстайлістаў асудзіў 
дзеянні беларускай улады. Крытыку 
выказалі вядомыя спартсме-
ны Аляксандра Раманоўская і 
Дзмітрый Дашчынскі, а таксама 
трэнер зборнай Мікалай Казека.

На сустрэчы з міністрам спор-
ту дырэктару цэнтра паведамілі 
пра кепскую ідэалагічную рабо-
ту і прапанавалі перайсці на 
аналагічную пасаду ў іншы РЦАП 
– вадналыжнага спорту.

– У аддзеле кадраў мяне адразу 
папярэдзілі, што калі не пагаджуся 
на пераход, то буду звольнены па 
259-м артыкуле, – распавёў Вадзім 
КРЫВАШЭЕЎ «Народнай Волі». – 
Я і не пагадзіўся, бо які ў гэтым 
сэнс? На пасадзе кіраўніка цэнтра 
алімпійскай падрыхтоўкі па фры-
стайле я працаваў амаль тры гады. 
Прыходзіў на працу і дванаццаць 
гадзін у суткі жыў толькі гэтым. 
Аддаваў справе ўсяго сябе. А потым 
да цябе прыходзяць і без усялякіх 
падстаў кажуць: «Ведаеш, хлопец, ты 
– дрэнны кіраўнік». Пытаўся: «Чаму 
вы даяце мне такую характарысты-
ку? Назавіце пытанні, якія я, можа 
быць, не вырашыў». Аказваецца, 
дрэнна праводзіў ідэалагічную пра-
цу ў калектыве.

– Што ж вы завалілі такі адказ-
ны для краіны ўчастак работы?

– Вось і Міністэрства спорту 
гэтага ніяк не можа зразумець, а 
таму і прынялі неабходныя меры. 
Некаторыя спартсмены нацыя-
нальнай зборнай, галоўны трэнер 
каманды Мікалай Іванавіч Казека 
– усе яны асудзілі гвалт у краіне. 
Многія, у тым ліку і работнікі 
нашага цэнтра, падпісалі ліст, у 
якім выступілі супраць шматлікіх 
фальсіфікацый падчас выбараў, 
а таксама за спыненне здзекаў 
з людзей. Паводле меркавання 
спартыўных чыноўнікаў, такое абса-
лютна недапушчальна. Таму, відаць, 

палічылі, што я – даволі небяспечны 
і ненадзейны кадр.

– Чым далей плануеце заняцца?
– На гэты момант сустракаюся з 

сябрамі і калегамі, абмяркоўваем роз-
ныя варыянты. Магчыма, адкрыю ней-
кую сваю справу альбо працаўладкуюся 
па іншай спецыяльнасці. У струк-
туры Міністэрства спорту наўрад 
ці буду працаваць пры сённяшнім 
кіраўніцтве.

Канкрэтыкі пакуль няма, таму 
напішыце, што я адкрыты для 
любых прапаноў…

Алесь СІВы.

 Для меня всегда оставалось 
загадкой, как это люди считают за 
честь для себя унижать своих 
сограждан.

Махатма ГАНДИ (1869–1948), индийский 
мыслитель и политический деятель.

 Лучше страшный 
конец, чем бесконечный 
страх.

Фридрих ШИЛЛЕР  
(1759–1805), немецкий поэт, 

драматург.
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П У Б Л I К А Ц Ы I

ЖАНчЫНЫ З ЛЕГЕНДЫ

ДЗВЕ ГАННЫ АДНАГО 
РАДЗІВІЛА

(Працяг.  Пачатак у 
№№63,65,67,69,70,71.)

Яшчэ не нарадзіўся знакаміты 
аўстрыйскі кампазітар Франц Шуберт. 
Яшчэ не паспеў ён стварыць сваю 
несмяротную музычную кампазіцыю 
«Авэ Марыя». Яшчэ нясвіжскі князь 
Караль Станіслаў Радзівіл не атрымаў 
свайго другога прозвішча Юстус, што 
азначае Справядлівы. Яшчэ не думала 
шляхта вылучаць гэтага нясвіжскага 
выхаванца на польскі каралеўскі пасад. 
Яшчэ ў самым росквіце і прыгажосці 
чакае свайго шчасця горача каханая 
Каралем нясвіжская месцічка Гануля. 
Яшчэ не можа прывыкнуць пасля 
манастыра да традыцый багатага 
жыцця ў варшаўскім каралеўскім 
палацы сірата Ганна Сангушкава.

Яшчэ падзеі, адасобленыя 
між сабой часам і тэрыторыяй, 
развіваюцца паводле свайго ўласнага 
сцэнарыя, а ўжо ў галаве амбітнай 
сястры польскага караля Яна 
Сабескага Кацярыны нарадзіўся 
план, які ўсе гэтыя падзеі і ўсіх іхніх 
удзельнікаў аб’яднаў у адно. Хто ж 
гэтая незвычайнага таленту жанчына, 
якая здолела прымусіць еўрапейскі 
свет круціцца па-свойму?

Родная сястра караля польскага 
Яна ІІІ Сабескага Кацярына Сабеская 
– чацвёртае дзіця ў сям’і Якуба 
Сабескага і Сафіі Тэафілі з дваранскага 
роду Данілевічаў. Яе амбітная маці 
пасля смерці мужа змусіла дачку ў 
канцы лютага 1650 года выйсці 
замуж за князя Уладзіслава Дамініка 
Заслаўскага-Астрожскага, які быў 
на 20 гадоў старэйшы за 16-гадовую 
Кацярыну. Як там і што было да 
таго – невядома, але ўжо 6 сакавіка 
таго ж года Кацярына нарадзіла 
сына Аляксандра, а затым і дачку 
Тэафілю. Ды неўзабаве муж памёр. 
У 1658 годзе Кацярына стала жонкай 
шостага нясвіжскага ардыната Міхаіла 
І Казіміра Радзівіла. Ягоным хросным 
бацькам быў будучы кароль польскі 
Ян Казімір Ваза. Сам Міхаіл служыў 
тады падчашым ВКЛ. Шлюб адбываўся 
ў Старым Сяле каля Львова.

Неўзабавае Кацярына стала 
актыўнай памочніцай мужа. А ён рос 
у пасадах, як грыб пасля дажджу: 
стольнік вялікі літоўскі, крайчы вялікі 
літоўскі, падчашы вялікі літоўскі, 
кашталян віленскі, ваявода віленскі, 
падканцлер і гетман польны літоўскі. 
Хіба ж не паверыш, што меў выдатныя 
здольнасці? А яшчэ Міхаіл Радзівіл 
быў добрым сябрам караля польскага 
Яна Сабескага.

Жонка не магла адставаць ад мужа. 
Ён з роду некаранаваных каралёў? 
Дык і яна не горшая – некаранаваная 
каралева. Не крыўдуе за гэткую 
мянушку нават сапраўдная каралева 
польская – жонка Яна Сабескага 

Марыя дэ Арквен, лепшая сяброўка 
Кацярыны. Кіруе Кацярына нароўні 
з мужам. Не для яе прыдумалі 
паслушэнства, падпарадкаванне, 
пасіўнасць. «Каралеўскі» характар 
праяўляла даволі актыўна, здаралася, 
не там, дзе патрэбна. І як яны толькі 
ўжываліся пад адным дахам? Мо 
мірылі іх дзеці? Сямёра нарадзіла 
Кацярына.

Падчас чарговага гасцявання ў 
каралеўскай рэзідэнцыі ў Варшаве 
прыкмеціла Кацярына князёўну 
Ганну Кацярыну з роду Сангушкаў, 
якую каралева Марыя дэ Арквен 
забрала з манастыра. Ганна была 
дачкой суражскага старасты Гераніма 
Сангушкі і Канстанцыі Сапегі. 
Бацькі рана памерлі, Ганна засталася 
поўнай сіратой. Таму і апынулася ў 
манастыры. І тут у некаранаванай 
каралевы Кацярыны нарадзіўся той 
самы авантурны план, ажыццяўленне 
якога здзівіла не толькі нясвіжан, а і 
вельмі далёкі ад іх свет.

Сын Кацярыны Сабескай-Радзівіл 
23-гадовы Караль Станіслаў Радзівіл на 
той час (1691 год) адвучыўся ў Еўропе, 
вярнуўся ў Нясвіж, стаў канцлерам 
Вялікага Княства Літоўскага і быў па 
вушы закаханы ў нясвіжскую месцічку 
прыгажуню Ганну – Ганулю, як 
найчасцей называлі яе. Ды хіба магла 
ганарлівая маці згадзіцца з такім 
сынавым выбарам? Яна, амаль што 
каралева, будзе дзяліць рэзідэнцыю 
нясвіжскіх уладароў з найпростым з 
простых дзяўчом?! Не бываць такому! 

Ні-ко-лі! Але гвалту не распачынала, 
не запярэчыла сыну. Разумны хітрасцю 
бярэ. Мо памятала пра няўдалы 
вопыт падобнай сутычкі маці караля 
польскага Жыгімонта ІІ Аўгуста 
Боны Сфорцы не толькі з сынам, а і з 
ягонай абранніцай Барбарай Радзівіл? 
Сама сабе паабяцала Кацярына, што 
ні ў якім выпадку не стане бедная 
просталюдзінка багатай (на чужым 
багацці) княгіняй, тут ужо яна, маці, 
пастараецца. Але сваімі, ёй уласцівымі 
сродкамі.

І пачала дзейнічаць. Кацярына-
маці запрасіла ў Нясвіжскі 
радзівілаўскі замак Ганну. Не, не 
нясвіжскую бяднячку, якую кахаў 
сын, а тую, з каралеўскага замка, 
якую Караль і вокам не бачыў. Ганна 
Кацярына Сангушкава прыехала ў 
Нясвіж з Варшавы, ахвотна знаёмілася 
з уладаннямі Радзівілаў. Цікава 
адзначыць, што паходжаннем сваім 
яна была з сённяшніх беларускіх 
зямель. Нарадзілася ў 1676 годзе ў 
Ракаве. Так-так, нашым сённяшнім 
валожынскім Ракаве. Некалі ён быў 
вядомым сваёй размаітай гісторыяй 
горадам і ў ХVІІ стагоддзі належаў 
Сангушкам.

Аднойчы маці Караля Станіслава 
прапанавала Ганне Кацярыне наведаць 
нясвіжскі Фарны касцёл Божага цела, 
той самы, які спраектаваў знакаміты 
італьянскі архітэктар Ян Марыя 
Бернардоні. Папрасіла апрануць 
свой лепшы ўбор: маўляў, ідуць на 
вянчанне, а на гэткай урачыстасці 

не да твару выглядаць беднай. А 
чыё шлюбаванне адбудзецца, то й не 
сказала. І ўжо ў касцёле звярнулася да 
прысутных людзей з цэлай прамовай. 
Патлумачыла, што яе любімы сын 
Караль моцна закаханы, але без згоды 
маці баіцца прывесці ў сям’ю нявестку. 
Дык вось – няхай Караль не баіцца, 
яна, маці, не толькі не пярэчыць, а 
нават настойвае на шлюбе з Ганнай. 
Хай вянчанне адбудзецца зараз жа.

Сэрца ў Караля радасна ўзбрыкнула, 
але хваля радасці не паспела набраць 
вышыні. Яго нібыта халоднай вадой 
астудзілі – маці падвяла да сына 
зусім іншую дзяўчыну. Князь трапіў у 
хітра расстаўленую пастку. Не паспеў 
ён прамовіць хоць слова, як ксёндз 
задаў сакраментальнае пытанне, ці 
згодны ён на шлюб. Караль не пасмеў 
адказаць нязгодай. Для яго было 
звыклым з дзяцінства: гонар вышэй 
за ўсё. Гонар уласны, гонар роду, 
гонар высокіх варшаўскіх сваякоў. 
Гонар ні ў чым не вінаватай Ганны 
Сангушкавай нарэшце. Таму і не 
захацеў прынароднага высвятлення 
абставін. А каханне? Сцерпіцца – 
злюбіцца, як палічыла маці.

Ды не знікла яно з душы Караля, 
не выветрылася. Князь па-ранейшаму 
шчыра кахаў сваю першую абранніцу 
– просталюдзінку Ганну. Аднак 
даведацца пра гэта ягонай новай 
спадарожніцы жыцця было складана, 
бо, калі ў забыцці альбо ў сне клікаў 
муж Ганулю-Ганну, гэта не трывожыла 
жонку, нават цешыла яе такая мужава 

прыхільнасць. А якую Ганну згадваў, 
пра тое ведаў толькі ён сам.

Радавалася маці: уратавала 
сына. Цешылася Ганна Сангушкава 
– трапіла ў магутны і шанаваны 
магнацкі род. А што ж каханая і 
закаханая Гануля – тая, нясвіжская? 
Мала хто бачыў яе слёзы і 
пакутлівыя перажыванні. Схавалася 
яна ад людской мітусні і цікаўных 
вачэй за сценамі манастыра. Горача 
малілася манахіня Марыя (такое імя 
ўзяла нясвіжская месцічка Ганна) 
за сябе і за лёс яе каханага князя. 
Звярталася да Святой Дзевы Марыі і 
падчас службы, калі манахіні спявалі 
ў касцельным хоры. Малілася, спявала 
разам з усімі, а сама са скрухай кідала 
позірк на Караля. Часам пагляды 
іхнія сустракаліся. І гэтулькі пакуты 
чытала Ганна-Марыя ў вачах каханага, 
што сэрца гатова было выскачыць з 
грудзей. Але вусны іхнія маўчалі. За іх 
нячутнымі галасамі прамаўлялі сэрцы. 
Здавалася, гэтага і гэткага кахання 
ніхто не мог заўважыць. І нібыта не 
заўважаў. А яно жыло, пульсавала, 
клікала на добрыя справы.

Мо і праз гэта здолеў Караль 
Станіслаў шмат карыснага зрабіць 
на пасадах падканцлера і канцлера 
вялікага літоўскага, канюшага вялікага 
і стольніка вялікага літоўскага, 
маршалка Трыбунала ВКЛ, гаспадара 
Нясвіжа і замка. Вялікай падтрымкай 
карыстаўся Караль і ў мясцовага люду. 
За такое стаўленне да жыцця і такія 
паводзіны ў ім назвалі Караля Радзівіла 

Юстус – Справядлівы, гэты прыдомак 
назаўсёды стаў часцінкай прозвішча. А 
ў сямейных стасунках з жонкай, з якой 
яны практычна ніколі не размаўляі 
пра каханне, мелі дванаццаць сыноў 
і дачок. Большасць іх памірала 
малалетнімі. Мо таму Ганна Кацярына 
на партрэце прадстае ва ўсім чорным, 
у жалобным уборы. Некаторым жа 
пашчасціла стаць выбітнымі і знанымі 
асобамі ў еўрапейскай палітыцы. 
Адзін жыццёвы прыклад іхняга сына 
– дзявятага нясвіжскага ардыната, які 
адрадзіў знявечаныя Нясвіж і замак 
пасля Паўночнай вайны 1700–1721 
гадоў, гетмана польнага літоўскага, 
гетмана вялікага літоўскага Міхаіла 
Казіміра Радзівіла Рыбанькі – чаго 
варты!

Час развітацца з жыццём надышоў 
для 50-гадовага Караля Станіслава 
2 жніўня 1719 года. Гэта стала 
сапраўднай трагедыяй для яго каханай 
Ганны-Марыі. Не бачыла яна сэнсу 
жыць без вачэй каханага. Яе душа 
адляцела на неба адразу ж, як толькі 
манахіня пачула пахавальны жалобны 
звон Нясвіжскага касцёла.

Ганна Кацярына Сангушкава-
Радзівіл перажыла мужа на 27 гадоў і 
пакінула гэты свет 70-гадовай удавой 
у снежні 1746 года. Але да гэтага яна 
выявіла свае здольнасці ў арганізацыі 
славутых вытворчасцяў. Менавіта 
яе стараннямі набылі шырокую 
еўрапейскую вядомасць створаныя 
ўпершыню на беларускіх землях 
мануфактуры. Напрыклад, шкляныя 
гуты ў Налібоках і Урэччы. Вырабленыя 
ва Урэччы, якое знаходзілася на 
Случчыне, а сёння ў Любанскім раёне, 
люстры і люстэркі былі адзінымі 
на землях ВКЛ і Рэчы Паспалітай. 
Дзейнічала гэтая вытворчасць каля 
120 гадоў. А непаўторныя налібоцкія 
келіхі і кілішкі (мануфактура 
існавала каля 150 гадоў у Налібоках і 
Янкавічах сённяшняга Стаўбцоўскага 
раёна) мелі вялікую папулярнасць 
у многіх еўрапейскіх гарадах, дзе 
дзейнічалі нават спецыяльныя 
радзівілаўскія крамы. Ганна стала 
таксама заснавальніцай прадзільных 
мануфактур.

А якімі ніткамі да ўсяго гэтага 
прышыты аўстрыйскі кампазітар 
Франц Шуберт? Калі амаль праз 
120 гадоў пасля названых падзей ён 
пачуў расказ пра лёс просталюдзінкі 
Ганны-Марыі, эмоцыі і перажыванні 
былі такія моцныя, што не адпускалі 
да той пары, пакуль не выліліся ў 
несмяротную дагэтуль музычную 
кампазіцыю «Авэ Марыя». Так гэта ці 
не, то хто ж яго ведае? Але паслухайце 
шубертаўскую «Авэ Марыя» – мо 
зразумееце, што значыць для людзей 
сапраўднае Каханне.

(Працяг будзе.)
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Анатоль БУТЭВIЧ

Кацярына Вашкевіч: вучылася ў Гомелі, працуе ў Бостане
Куды толькі не закідвае лёс беларусаў! Кацярына Вашкевіч апынулася аж за акіянам, у Злучаных Штатах Амерыкі. З ёю – гутарка.

– Каця, раскажы трохі пра 
сябе: дзе нарадзілася, вучылася?

– Я нарадзілася і вырасла ў 
Гомелі ў сям’і ўрача і выкладчыка 
медкаледжа. У Гомелі скончыла 
школу, медыцынскае вучылішча 
(на той момант) і медыцынскі 
ўніверсітэт. Падчас вучобы 
працавала ў розных медустановах 
Гомеля санітаркай, у «хуткай 
дапамозе», медсястрой.

Я не хацела станавіцца ўрачом. 
У школе не была гатова зрабіць 
выбар, хоць і правяла дзяцінства 
ў медустановах і часта гуляла з 
медыцынскімі інструментамі. 
Хацела паступаць у БДУ на 
філалагічны факультэт. Але так 
склалася, што трапіла працаваць 
у «хуткую дапамогу», і мне вельмі 
спадабалася.

– А як апынулася ў Амерыцы?
– У 19 гадоў выпадкова ўбачыла 

ў газеце абвестку пра падачу 

заявак на грынкарту і падала. 
Выйграла ўжо ў 25, пад заканчэнне 
ўніверсітэта. У Амерыцы ў мяне 
нікога не было, і мы (я і мой былы 
муж) узялі квіткі на Нью-Ёрк, у 

нікуды. Даведаўшыся пра гэта, 
мая мама ў паніцы пачала шукаць 
знаёмых і знайшла сяброўку ў 
прыгарадзе Чыкага. Яна там жыла 
з сям’ёй сваёй дачкі. Так у маі 2012 
года мы апынуліся ў Чыкага.

– Як складвалася жыццё ў 
Штатах?

– Дакументы, курсы англійскай, 
пошукі жылля, працы… 
Аглядаліся па баках. Першая 
праца, як і ў многіх, – прыборка. 
На шчасце, гэта быў вельмі кароткі 
перыяд. У мяне, вядома, была мэта 
пацвердзіць дыплом урача. Набыла 
падручнікі, пачала рыхтавацца.

– Удалося пацвердзіць 
дыплом?

– Я праходзіла стандартную 
працэдуру верыфікацыі дыплома 
праз Educational Commission for 
Foreign Medical Graduates, пасля 
чаго трэба было ў агульным 
патоку браць дзяржіспыты 

на атрыманне медыцынскай 
ліцэнзіі – United States Medical 
License Examination (USMLE). 
Я не прайшла іспыты і пачала 
шукаць працу. Багаж ведаў 
быў. Паралельна валанцёрыла ў 
шпіталі ў прыгарадзе Чыкага.

– А ці можна неяк уладкавацца 
без USMLE?

– Вядома, тое, што я не 
прайшла іспыты, было вельмі 
балюча, але я працягвала 
пошукі працы ў сферы аховы 
здароўя. Аднойчы я атрымала 
паведамленне ад знаёмага, таксама 
з Беларусі, з майго ўніверсітэта, 
аб тым, што ў аддзяленні, у якім 
ён працаваў, была адкрытая 
пазіцыя асістэнта патолага. 
Яны разглядалі кандыдатуры 
замежных выпускнікоў. Я падала 
сваё рэзюмэ, прайшла сумоўе, і 
мяне ўзялі. Так я стала асістэнтам 
патолага.

– У Чыкага?
– Не, гэта было ў Новым 

Арлеане (штат Луізіяна), куды я 
спецыяльна пераехала дзеля гэтай 
працы.

– А дзе ты цяпер?
– Зараз я жыву і працую ў 

Бостане (штат Масачусетс) у Tufts 
Medical Center і Veteran Affairs 
Hospital. Мне вельмі падабаецца 
мая праца: гэта вельмі цікава, але 
не магу сказаць, што проста.

– Што змянілася з 
распаўсюджваннем COVID-19?

– З пачатку пандэміі скарацілася 
колькасць планавых аперацый. Але 
ўсе экстранныя, а таксама аперацыі 
па неадкладных прычынах 
(злаякасныя новаўтварэнні, да 
прыкладу) праводзяцца. Вядома, я 
сутыкалася з вірусам у бальніцы. 
Верагодна, вірусная нагрузка была 
адносна невялікая, і мой імунітэт 
пакуль яшчэ спраўляецца.

– Не страшна?
– Не, мне зусім не страшна. 

За гады працы ў ахове здароўя 
прывыкаеш да ўсяго. І рыхтуешся 
да ўсяго. Я не лічу сваю пазіцыю 
лёгкадумнай – я ведьмі добра 
ўсведамляю тое, што адбываецца, 
і стараюся дзейнічаць па 
сітуацыі. Вядома, прымаючы ўсе 
меры прафілактыкі. Я іх і раней 
прымала, таму асабіста ў маім 
жыцці з’явіліся толькі маскі ў 
штодзённым побыце. Комплекс 
астатніх мерапрыемстваў я і раней 
праводзіла.

– Як ты ведаеш, у Беларусі 
няма каранціну, і ўлады не лічаць 
патрэбным уводзіць сацыяльнае 
дыстанцыраванне. Шараговаму 
гр ама дзянін у ат рымаць 
праўдзівую інфармацыю 
пра сітуацыю з COVID-19 
немагчыма. Многія, нават калі б і 
хацелі самаізалявацца, не могуць 

сабе гэтага дазволіць – трэба 
зарабляць, каб карміць сям’ю. 
Што можаш параіць нашым 
суродзічам у такой няпростай 
сітуацыі?

– Беларусам, якія знаходзяцца 
ў Беларусі, я параіла б не 
панікаваць – гэта стрэс, а ён 
аслабляе імунітэт. Намагацца 
праводзіць прафілактык у 
і  захоўваць агульныя 
рэкамендацыі. Надаваць увагу 
здароўю: перагледзець сваё 
харчаванне, займацца спортам 
(дома гэта можна рабіць па 
відэаўроках на YouTube, хадзіць 
на пешыя прагулкі), захоўваць 
асабістую і грамадскую гігіену. 
На жаль, у сітуацыі адсутнасці 
каранціну, які Беларусь нібыта не 
можа сабе дазволіць, ёсць толькі 
адна магчымасць – паклапаціцца 
пра сябе самім.

Размаўляў Вячаслаў БоРТнІк.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШАХмАты

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫЛКО.

З  ПЕРШыХ  вУСНАЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

фУтБОл

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– у камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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– з верша «Вы мне жыццём і 
забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
слову». 23.«А … даганяла 
зіму; // Заяц скочыў у лужу 
блакіту» – з верша «Уцякала 
зіма ад вясны». 25.Мучны 
выраб, сімвал вясенняга соней-
ка. 29.Каханая, любая (разм.). 
31.«… не забаўка», «Ці пазя-
хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
(прык.). 3.«Разгарнуць твае 
чорныя … , // Цалаваць а 
паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
Каліноўскаму // І ў сны 
Ўрублеўскага ты Нёманам 
плыла» – з верша Р.Барадуліна 
«Мая Бацькаўшчына». 
7.«Хай свеціцца імя тваё, 
Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

мАЗАІКА

мАЗАІКА

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

ИЗ ПЕРвыХ УСт дУХОЎНАЕ

– 50 –

21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,

– 52 –

22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПрИНЦеВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

лЕГІЯНЕРы

ЧАСтНАЯ жИЗНЬ

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.
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ПА ВАШАЙ ПРОСЬБЕ

СТОП-КРАН

СИТУАЦИЯ

МАЗАІКА

За бортам!

На пратэстных акцыях людзі спя-
ваюць песню «Муры». Тэкст пераклаў з 
польскай мовы Андрэй Хадановіч. Мне 
падабаецца, як яе выконвае знакаміты 
беларускі бард Зміцер Вайцюшкевіч. 

Калі ласка, надрукуйце словы і ноты 
песні «Муры».

Мікалай ГРОЗАЎ,
жыхар в. Вялікія Нягневічы 

Барысаўскага раёна.

Муры
Аўтар тэксту Яцэк КАЧМАРСКІ.
Пераклаў з польскай Андрэй ХАДАНОВІЧ.

Ён быў натхнёны і малады,
Іх незлічона было.
Ён на плошчы вёў гарады
З песняй, што блізка святло.
І запальвалі свечкі яму,
Плыў па-над плошчаю дым.
Ён спяваў: зруйнуем турму!
Яны спявалі за ім:

– Разбуры турмы муры!
Прагнеш свабоды – то бяры!
Мур хутка рухне, рухне, рухне –
І пахавае свет стары!

Ведалі словы на памяць – і спеў
Неслі па вуліцах так,
Што кроў кіпела, і гнеў кіпеў,
І сэрцы стукалі ў такт.
Білі ў сто тысяч далоняў – і рытм
Ворагаў біў напавал.
Ішлі на муры ва ўсім свеце старым…
А ён усё граў і спяваў:

– Разбуры турмы муры!
Прагнеш свабоды – то бяры!
Мур хутка рухне, рухне, рухне –
І пахавае свет стары!

Так паўстаў шматтысячны рух,
Воінаў цэлая раць,
Можна помнікі зносіць і брук
На камяні разбіраць.
Кожны адчуў – прыйшоў яго час
Сілы аддаць барацьбе:
Хто не з намі – той супраць нас!..
…Спявак быў сам па сабе.

Глядзеў, як шчыльныя рады
З ягонай песняю ідуць,
А песня глухне, глухне, глухне…
А муры растуць, растуць…

Разбуры турмы муры!
Прагнеш свабоды – то бяры!
Мур хутка рухне, рухне, рухне –
І пахавае свет стары!

Песня выконвалася на плошчы 
Незалежнасці ў Мінску 19 снежня 2010 года.

Андрэй Хадановіч зрабіў беларускі 
пераклад песні польскага барда Яцэка 
Качмарскага «Mury» («Муры»), напісанай ў 
1978 годзе на аснове песні каталонскага 
выканаўцы Льюіса Ляка «L’Estaca», ство-
ранай ў 1968-м. «Муры» былі неафіцыйным 
гімнам прафсаюза «Салідарнасць». 
Найбольш вядомая руская версія песні 
Качмарскага – «Стены» на тэкст Кірыла 
Мядзведзева.

Чытачам «Народнай Волі» не трэба тлумачыць, хто такая Івонка Сурвілла. Імя выбітнай беларускай палітычнай дзяячкі ў замежжы, 
старшыні Рады БНР часта сустракаецца на старонках газеты.

Сёння мы вырашылі расказаць пра Паўліну Сурвіллу – малодшую дачку Янкі і Івонкі Сурвіллаў. На жаль, аповед пойдзе ў мінулым часе.

Святло яе душы не згасне…

ПАМЯЦЬ

Балючая страта сёлета 
спасцігла беларускую 
супольнасць у замежжы. 
На 57-м годзе жыцця ў 
амерыканскім штаце Аёва ад 
нечаканай цяжкай хваробы 
памерла Паўліна Марыя 
Сурвілла. Імя яе добра 
вядома як у замежжы, так 
і ў Беларусі. Амерыканскі 
этнамузыколаг, доктар у галіне 
музыказнаўства, прафесар 
амерыканскага Вартбург 
Каледжа (Wartburg College, 
штат Аёва), яна паходжаннем 
і ўсім сваім жыццём была 
звязана з Беларуссю, лічыла 
яе сваёй Бацькаўшчынай.

Але нарадзілася Паўліна 
на чужыне – у іспанскім 
Мадрыдзе – 2 лютага 1964 
года. Менавіта туды занёс 
лёс ейных бацькоў. Паўліна 
была другой дачкой ў сям’і 
Янкі і Івонкі Сурвіллаў, 
якія па рэкамендацыі 
Рады БНР працавалі на 
Іспанскім нацыянальным 
радыё, рыхтавалі перадачы 
на беларускай мове для 
трансляцыі на Беларусь. 
Бацькі сп.Паўліны, абодва 
паходжаннем з Беларусі, 
апынуліся ў эміграцыі пасля 
Другой сусветнай вайны. 

Сп.Івонка – дачка вядомага 
беларускага дзеяча Уладзіміра 
Шыманца, міністра Рады 
БНР, мастака, – выехала 
на Захад разам з бацькам і 
ад пачатку свайго жыцця 
была далучана да спраў 
беларускай эміграцыі. Сёння 
яна – выбітны беларускі 
палітычны дзеяч у замежжы, 
шматгадовая старшыня Рады 
БНР. Дзеці Ганна і Паўліна ў 
такой глыбока нацыянальна 
свядомай і патрыятычнай 
сям’і выхоўваліся ў беларускім 
духу, размаўлялі па-беларуску, 
ад дзяцінства бралі ўдзел у 
беларускім грамадскім жыцці.

Пасля Іспаніі сям’я 
Сурвіллаў жыла ў Францыі, 
а потым, напрыканцы 1960-
х гадоў, пераехала ў Канаду. 
Паўліна служыла музыкантам 
у канадскім войску. Скончыла 
ў 1992 годзе ўніверсітэт 
у штаце Мічыган у ЗША, 
дзе пісала магістарскую 
працу пра беларускую 
дыяспару. Потым абараніла 
доктарскую дысертацыю. 
Працавала ва ўніверсітэце 
Паўночнай Караліны, а 
потым пераехала ў Аёву, дзе 
атрымала пасаду выкладчыка 
музыкалогіі ў Вартбург 

Каледжы, вывучала праблемы 
фарміравання нацыянальнай 
ідэнтычнасці ў постсавецкай 
Беларусі. Вядучай тэмай яе 
навуковых даследаванняў 
была беларуская музыка. 
Калі Беларусь здабыла 
незалежнасць, Паўліна 
наведала Бацькаўшчыну, каб 
даследаваць традыцыйнае 
і сучаснае музычнае 
мастацтва ў розных рэгіёнах 
краіны і на Беласточчыне. 
Вынікам яе даследчыцкай 
працы была кніга «Пра 
русалак і рок-спевакоў». 
Паўліна надрукавала шэраг 
публікацый у амерыканскім 
друку пра беларускую 
традыцыйную і рок-музыку.

Паўліна Сурвілла стала 
выканаўчым дырэктарам 
створанага ў 2007 годзе віцэ-
прэзідэнтам Паўднёва-заходняга 
каледжа Джэймсам Шэпардам 
і першым амбасадарам ЗША 
у Беларусі Дэвідам Суорцам 
Цэнтра беларускіх даследаванняў 
у Канзасе, першай акадэмічнай 
установы ў ЗША, якая займалася 
вывучэннем выключна Беларусі.

Паўліна была сябрам Рады 
БНР, брала самы дзейсны ўдзел 
у жыцці беларускай дыяспары 
на паўночнаамерыканскім 

кантыненце.
Ад маці і дзеда Паўліна 

ўнаследавала мастацкі талент, 
любіла маляваць, большай 
часткай на беларускія матывы.

Прафесар Паўліна 
Сурвілла арганізавала 
дзясяткі  навуковых 
канферэнцый, семінараў, 
лекцый, прысвечаных 
гісторыі і сучаснасці Беларусі.

У студзені 2014 года 
Паўліна арганізавала ў 
Вартбург Каледжы, дзе 
сама працавала, Тыдзень 
беларускай культуры з 
цікавай, разнастайнай 
праграмай. Гэты каледж – 
адна са старэйшых прыватных 
навучальных устаноў – быў 
закладзены яшчэ ў 1852 годзе. 
Вартбург каледж знаходзіцца 
ў штаце Аёва, у невялікім 
горадзе Уэверлі (Waverly).

Ганаровымі гасцямі 
падзеі былі Дэвід Суорц 
– першы амбасадар ЗША ў 
Беларусі, Станіслаў Шушкевіч 
з Беларусі і старшыня Рады 
БНР Івонка Сурвілла. Я 
таксама атрымала запрашэнне 
ад Паўліны наведаць Аёву.

Па дарозе я звярнула 
ўвагу на тое, як краявіды ў 
гэтым амерыканскім штаце 

падобны на беларускія: 
роўныя дагледжаныя палі, 
пералескі… Здавалася, што я 
на Бацькаўшчыне.

Падчас знаёмства з 
каледжам пабачыла, з якой 
павагай ставіліся да спадарыні 
Паўліны кіраўніцтва і калегі-
выкладчыкі, яе студэнты. 
Паўліна моцна зацікавіла 
іх беларускай культурай, 
у гэтыя дні там усюды 
панавала беларуская тэма, 
студэнты актыўна запаўнялі 
залы, дзе адбываліся лекцыі, 
выступленні, сустрэчы. 
Асабліва гэтая зацікаўленасць 
адчулася напрыканцы 
заключнай часткі канферэнцыі, 
калі студэнцкі хор велічна, 

на чыстай беларускай мове 
праспяваў гімн «Магутны 
Божа». Гэта выступленне 
падрыхтавала са студэнтамі 
сп.Паўліна. Немагчыма было 
стрымаць слёзы.

Падчас гэтай паездкі я бліжэй 
пазнаёмілася з цудоўнай сям’ёй 
Паўліны. Яе муж Эрык Вахман 
таксама працуе ў Вартбург 
Каледжы, выкладае музыку. 
Прафесійны занятак аб’ядноўваў 
гэтых двух неардынарных 
асоб, якія з аднолькавым 
захапленнем ставіліся да сваёй 
працы. Іхнія сыны – тады яшчэ 
падлеткі Антон і Валік – ахвотна 
дапамагалі маці ў яе клопаце па 
падрыхтоўцы Тыдня беларускай 
культуры, адчувалася, што і для 

іх таксама блізкая беларуская 
справа. Сыны спадарыні 
Паўліны сёння ўжо дарослыя 
людзі: старэйшаму – 22 гады, 
малодшаму – 20.

Сама Паўліна так 
распавядала пра сваю сям’ю і 
выхаванне дзяцей:

«Я беларуска, мой 
муж – канадзец шведскага 
паходжання, але вельмі шануе 
беларускую культуру. І мы маем 
двух сыноў, якія нарадзіліся ў 
Аёве, але яны жывуць у вельмі 
цікавым сямейным кантэксце. 
Яны чуюць беларускую 
мову. Мой муж не гаворыць 
па-беларуску, але я з маткай 
па-беларуску гавару. І яны 
вельмі добра разумеюць, што 
мая праца звязана з Беларуссю, 
і ведаюць, што гэта вельмі 
важная справа…

Але мне здаецца, што 
важней – гэта тое, што 
мы жывём традыцыйным, 
рытуальным жыццём, якое 
шануе беларускую культуру. І 
гэта не штучна. Гэта значыць, 
што на Каляды, напрыклад, 
мы маем куццю, мы заўсёды 
гэта мелі. Мы маем беларускія 
рэчы ўсюды ў хаце, мы маем 
беларускія кніжкі. Калі 
штосьці на Беларусі станецца, 

мы дыскутуем пра гэта. Гэта 
рэальная рэч для маіх дзяцей. І 
вельмі цікава, што гэта ніколі 
не была фармальная адукацыя. 
Гэта значыць, што я ніколі не 
брала маіх дзяцей і не казала: 
«Сядайце тут. Я буду вам 
тлумачыць, што гэта значыць 
– быць беларусам». Гэтага 
ніколі не было. І ніколі са мной 
не было, калі я была маленькая. 
Проста яны гэта бачаць і 
жывуць з гэтым».

Напрыканцы красавіка 
гэтага года страшная 
навіна ага ломшыла 
беларусаў усяго свету – не 
стала Паўліны Сурвіллы. 
Страта непапраўная, боль 
несуцешны!

Усім сэрцам падзяляем 
боль страты з мужам і сынамі 
Паўліны, яе маці сп.Івонкай і 
сястрою Ганнай, якія падчас 
пандэміі нават не мелі 
магчымасці праводзіць роднага 
чалавека ў апошні шлях.

Святло душы, якое 
Паўліна даравала сваёй сям’і 
і ўсім, хто яе ведаў, не згасне, 
а застанецца з намі назаўжды!

Светлая памяць!
Ганна СУРМАЧ.

На фота: Такой яна была – 
Паўліна Сурвілла.

Пройдет ли в Минске чемпионат 
мира по хоккею?

Из-за действий белорусских властей проведение первенства, которое должно было состояться в Минске и 
Риге в следующем году, оказалось под угрозой.

Калі бачыш чарговыя 
неадэкватныя дзеянні з боку 
ўлад, думаеш, што мы ўжо 
дасягнулі дна, але новы дзень 
даказвае, што гэта не так. Усіх 
нязгодных з «лініяй партыі» 
ўлады, відаць, вырашылі 
перавыхаваць.

На гэтым тыдні вядо-
мая беларуская плыўчыха 
Аляксандра Герасіменя, 
якая мае свой спартыўны 
клуб і працуе з дзецьмі, 
распавяла, што школы не 
працягваюць з ёй дамовы 
арэнды.

Нага даем,  што 
Аляксандра неаднойчы 
рэзка выказвалася ў бок 
улад, выступала за праз-
рыстыя выбары, супраць 
гвалту ў краіне, а таксама 
падпісала ліст спартсменаў з 
патрабаваннямі да ўлад.

«Школа №2 не плануе 
падпісваць з намі дамову, 
яны ўжо запаўняюць гру-
пы сваімі дзецьмі са школы, 
– паведаміла Аляксандра 
Герасіменя бацькам, чые дзеці 
займаюцца ў яе. – У такой 
сітуацыі мы апынуліся з-за 
нашай палітычнай пазіцыі, 
якая заключаецца ў тым, 
што мы не падтрымліваем 
гвалт і дзеючы рэжым.

На дадзены момант клуб 
знаходзіцца пад дзяржаўнай 
санкцыяй, у прыватнасці, 

санкцыяй упраўлення 
адукацыі Фрунзенскага 
раёна, дзе нам проста не 
падпісваюць арэнду і не 
даюць магчымасці праца-
ваць з нашымі дзеткамі.

Мы разумеем, што дзеці 
абсалютна ні пры чым, яны 
апынуліся крайнімі, і лічым: 
хоць кіраўніцтва і магло 
праявіць шэраг пэўных чала-
вечых якасцяў, на жаль, яно 
іх не праявіла, і нашы дзеці 
апынуліся за бортам».

Варта дадаць, што клуб 
плавання Аляксандры 
Герасімені працуе яшчэ ў 
трох школах, і там таксама 
не падпісалі дамову арэнды.

Афіцыйная прычы-
на адмовы – складаная 
эпідэміялагічная абстаноўка.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

Политики Латвии одними 
из первых начали высказывать 
недовольство происходящими в 
соседней Беларуси событиями. 
Практически одновременно с 
запретом президенту Беларуси 
Александру Лукашенко и еще 
29 официальным лицам нашей 
страны въезжать в Латвию 
было составлено и письмо в 
Международную федерацию 
хоккея относительно будущего 
хоккейного чемпионата мира.

«Прошедшие 9 августа 2020 
года в Беларуси президентские 
выборы не отвечают междуна-
родным обязательствам, при-
нятым в мире демократическим 
принципам и нормам права, они 
не были свободными и справед-
ливыми, – говорится в письме. 
– Репрессивные действия бело-
русских властей и применение 
насилия в отношении предста-
вителей гражданского общества 
и независимых СМИ нарушают 
международно признанные пра-
ва человека и демократические 
принципы. По мнению правитель-
ства Латвийской Республики, 
такие действия несовместимы 
с ценностями Международной 
федерации хоккея и, следова-
тельно, несовместимы со ста-
тусом страны – организатора 

чемпионата мира – 2021».
В связи с этим правительство 

Латвии призвало передать статус 
главного организатора чемпио-
ната мира по хоккею с шайбой 
2021 года какой-то другой стране. 
Также, если ситуация с правами 
и свободами человека в Беларуси 
не изменится и соответствующие 
решения со стороны ИИХФ не 
будут приняты, правительство 
Латвийской Республики может 
отозвать свои гарантии в каче-
стве страны-организатора пер-
венства.

Кстати, в случае отказа от 
проведения чемпионата Латвия 
тоже теряет. Во-первых, ей при-
дется заплатить штраф в раз-
мере 930 тысяч евро. Во-вторых, 
события такого масштаба, как 

хоккейный чемпионат мира, в 
этой стране не проходило уже 
пятнадцать лет, а если Латвия 
откажется, то не будет и еще 
ближайших пятнадцать лет.

Но Финляндия в случае 
необходимости рассмотрит 
возможность принять у себя 
чемпионат мира 2021 года, о 
чем уже сообщил президент 
Финской хоккейной ассоциации 
Харри Нуммеля.

Председатель Федерации 
хоккея Дмитрий Басков уже 
заявил, что Беларусь может 
провести турнир и в одиночку, 
но многие к этому относятся 
скептически.

«Теперь президент 
Международной федерации хок-
кея Рене Фазель попал в труд-

нейшую ситуацию, – сообщает 
sport-express.ru. – Прямо сейчас 
нужно принимать какое-то 
решение, но в международной 
федерации не сталкивались 
с такими проблемами. И им 
реально страшно. Что делать?

Если забрать турнир у 
Минска, то это будет полити-
ческое решение, а их Рене Фазель 
тщательно избегает, стараясь 
понравиться всем. Но если менять 
Латвию, то не исключен еще более 
серьезный скандал. А вы уверены, 
что в Беларусь поедет кто-то 
еще, кроме России? Я сильно сомне-
ваюсь, что остальные шесть сбор-
ных согласятся играть в бушую-
щем Минске, а насколько затянет-
ся противостояние в этой стране, 
никто не знает.

Может быть, все и закон-
чится, но где гарантии? 
Перенести белорусскую часть 
в другую страну? Это очень 
непросто. Федерация хоккея 
не зря назначает турниры на 
четыре года вперед, а любой 
перенос для них – неразрешимая 
задача. Надо что-то делать, но 
пока ситуация выглядит тупи-
ковой, и мы под угрозой отмены 
и следующего международного 
турнира».

Сергей ЗАБЛОЦКИЙ.

Голас
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Хто з кім згуляе?
Адбылася жараб’ёўка пар 1/8 фіналу нацыянальнага 

Кубка Беларусі па футболе.
Згуляюць:
«Слуцк» – «Шахцёр» (Салігорск),
«Славія» (Мазыр) – «Слонім» (Д2)/«Нёман» (Гродна),
«Крумкачы» (Мінск, Д2) – «Іслач» (Мінскі раён),
«Рух» (Брэст) – «Мінск»,
«Гарадзея» – «Арсенал» (Дзяржынск, Д2),
«Спадарожнік» (Рэчыца, Д2) – «Тарпеда-БелАЗ» (Жодзіна),
«Энергетык-БДУ» (Мінск) – «Віцебск»,
БАТЭ (Барысаў) – «Дынама» (Брэст).
Матчы пройдуць 2–4 кастрычніка. Уладальнік пуцёўкі ў 

чвэрцьфінал вызначыцца па выніках аднаго матча.

Прывезлі 
партугальцам «падарунак»

Матч кваліфікацыі 
чэмпіянату Еўропы (U-21) з удзелам 

маладзёжных зборных Партугаліі і Беларусі 
так і не адбыўся.

Нагадаем, што пасля прылёту беларускай каман-
ды ў Партугалію ўсім яе членам адразу зрабілі тэсты 
на каранавірус. У некалькіх футбалістаў беларускай 
зборнай тэсты далі станоўчы вынік.

У выніку матч адмянілі, а беларусы адправіліся 
дадому. Разглядаецца магчымасць правядзення адме-
ненага матча ў лістападзе.


